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یادداشت

حاج قاسم 
و کار ناتمام

ســید علی حســینی/ رزمنده دفاع مقدس و کارشناس امور 
خاورمیانه : مبارزان نسل انقلاب و به خصوص فرماندهان نسل جنگ 
مثل شهید همت، شــهید خرازی، شهید بروجردی و شهید سلیمانی، 
ویژگی های خاصی داشتند که از جمله آنها، از جان گذشتگی و فداکاری 
و شجاعت و وفاداری به شهدا و رزمندگان و همین طور به عشق به ایران 
و اسلام بود. اما حاج قاسم سلیمانی به نظر من دارای ویژگی های خاص 

الخاصی بود.
یکی از این ویژگی ها »خستگی ناپذیری« بود. تعدادی از فرماندهان بودند 
که هشت سال جنگ را خوب مقاومت و فعالیت کردند و وطن دوستی و 
اسلام دوستی خود را به خوبی نشان دادند، اما این تا مقطع پایان جنگ 
بود. برخی از آنها بعد از جنگ به دنبال زندگی و کســب ثروت به شکل 
درست یا نادرســت رفتند، اما حاج قاسم دنبال چیزی نرفت جز آرمان 
شهدا. و بعد از جنگ با پذیرفتن مسئولیت در قرارگاه شرق کشور به دنبال 
دفع شــر اشرار و ضدانقلاب و کوتاه کردن دست های بیگانه در مرزهای 
شرقی بود که می خواستند از شرق کشور سوءاستفاده کنند. حاج قاسم 
در آنجا سرمنشاء خدمات بسیاری در زمینه حفظ امنیت و حتی سازندگی 

و رفاه مردم بود.
یکی دیگر از ویژگی های خاص ایشان هم این بود که شبانه روز تلاش می 
کرد و تلاش هایش صرفا برای رفع مسئولیت و انجام وظیفه نبود، بلکه 
تلاش هایش از سر مسئولیت پذیری عمیق و حس قوی وطن دوستی و 

اسلام دوستی و دلسوزی بود.
 از دوره ای که فرماندهی قرارگاه قدس به ایشان واگذار شد؛ ایشان در این 
جبهه ی بسیار مرزی تلاش کرد از منافع کشور ما دفاع کند. ژئوپلیتیک 
ایران به گونه ای است که باید دست های بلندی داشته باشد و امکان دفاع 
برون مرزی را باید برای خود فراهم کند؛  والّ مجبور خواهد شد در داخل 
خاک ایران دفع شر کند و هر عاقلی متوجه می شود که دفاع در خاک 

ایران دارای خسارات مادی و معنوی بسیار و تلفات بال است.
بر همین اساس معتقدم هر فرد منصفی این نظر را قبول دارد که کمک 
های مستشــاران ما به عراق در برابر داعــش، دفاع از ایران بود و همین 
طور زمانی که در بیســت سال گذشته طالبان بر افعانستان مسلط شد 
فعالیت و همکاری نیروی قدس با همکاری نیروهای افغانی و همگرایی 
میان کشورهای آسیای میانه در مقابل طالبان که مانع قدرت گرفتن آنها 
در آن مقطع و در نهایت سقوط حکومت طالبان در در سال های قبل بود.

هم بر اساس همین استراتژی یعنی دفاع از این بود.
حاج قاسم با فعالیت هایش در آن مقطع از جنگ جلوگیری کرد و توانست 
طالبان را در آن 5 ســال در داخل افغانستان مشغول کند و با حمایت از 
نیروهای متحد شمال آنها را در خاک خودشان زمین گیر کرد تا فرصت 
ایجاد ناامنی در مرزهای ما نداشته باشند. این خدمات حاج قاسم را مردم 
یا اطلاع ندارند یا آن را فراموش کرده اند؛ در حالی که مردم باید مردم را 
بدانند و به دور از سر و صدای تبلیغات با فکر و استدلل و منطق این را 

مد نظر قرار دهند.
با این حساب باید گفت که حاج قاسم یک سردار ملی بود که هر کسی از 
هر جناحی با هر عقیده ای قبول داشت که او سرباز وطن است همان طور 
که اردشیر زاهدی آن عنصر حکومت پهلوی هم به این مساله اذعان داشت 

و حاج قاسم را سرداری بزرگ  نامید.
اما درباره آشنایی خودم با حاج قاسم بگویم. این آشنایی در دو مقطع بود؛ 
یک مقطع زمان جنــگ و در برهه ای بود که ما در قرارگاه نوح بودیم و 
لشکر 41 ثارالله با این قرار گاه کار می کرد. من به عنوان یک عضو کوچک 
قرارگاه ناظر رفتار و حرکات و فعالیت های حاج قاسم بودم و مشخص بود 
که ایشان فرد برجسته ای است و با این که فرمانده جوانی بود محبوبیت 
بســیار زیادی میان نیروهای تحت امر خود داشــت. او بسیار با نشاط و 

همیشه خندان بود و به بسیجی ها اهمیت و احترام خاصی قائل بود.
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رهبر انقلاب در دیدار با جمعی از مداحان:

شرکت در انتخابات وظیفه است
2

؛ مجلس  و  دولت  در  دستاورد  بدون  مذاکره  نیم  و  سال  دو 

هیچ خبری از بیمه ی 
کارگران ساختمانی نیست!

ایران در سوگ کرمان نشستجزئیات حادثه تروریستی روز گذشته؛
ادامه در صفحه 2
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رهبر انقلاب در دیدار با جمعی از مداحان:

شرکت در انتخابات وظیفه است
رهبــر معظــم انقلاب اســلامی صبح 
روزگذشته در دیدار هزاران نفر از مداحان 
اهل بیت)ع( و شــاعران آیینی، حضرت 
فاطمــه زهــرا)س( را پایه گــذار جهاد 
تبیین خواندند و تأکید کردند: مداحان و 
ستایش گران مکتب اهل بیت با تأسی به 
این سنت نورانی و درس بزرگ فاطمی، 
جهاد تبیین را با دو شــاخص »توانایی 
برانگیختن دل هــا و حرکت آفرینی« و 
»جهت گیری درســت و دقیق« وظیفه 
اصلی خود بدانند و در مسائل و قضایای 
مهــم روز مانند انتخابات به مجاهدت و 

روشنگری بپردازند.
به گزارش صبح امــروز، حضرت آیت الله 
خامنه ای با تبریک عید ســعید ولدت 
حضرت صدیقه طاهره)س(، میلاد امام 
خمینــی را به عنوان پرچمــدار جهاد 
فاطمی تبریــک گفتند و در ســالروز 
شهادت ســردار ســلیمانی، یاد »حاج 

قاسم« را گرامی  داشتند.
ایشان »جهاد تبیین« را از خصوصیات 
بســیار برجســته حضرت فاطمه)س( 
برشــمردند و با اشــاره به خطبه های 
مشــهور آن حضــرت گفتنــد: انتظام 
فکری، منطق قوی، استحکام لفظ، زبان 
فاخــر و زیبایی های ادبــی، خطبه های 
مملــو از معــارف و حقایــق حضرت 
صدیقه کبری)س( را هم ردیف بهترین 
خطبه های نهج البلاغه قرار داده و بزرگان 

اهل بلاغت را به حیرت انداخته است.
رهبر انقلاب با اشــاره به ادامه ســنت 
پرعظمت جهاد تبییــن در زبان ائمه 
اطهار و خطبه های اهل بیت و نیز اشعار 
شاعران درجه یک عرب زبان، افزودند: 
در تداوم این مســیر، در دوران ما امام 
خمینی پرچم جهاد تبیین را برافراشت 
و با زبــان و منطق و برانگیختن ملت، 
دیکتاتوریِ  ننگیــنِ  فاســدِ  حکومت 
سلطنتیِ ارثی را ازاله و حکومت مردمی 
و اســلامی را برپا کرد کــه این واقعه 
اهمیــت و ظرفیت بی مانند  تاریخی، 

»جهاد تبیین« را آشکار می کند.
حضرت آیــت الله خامنــه ای جایگاه و 
ظرفیت حقیقی مداحی را ادامه دادن راه 
منورِ مجاهدانِ عرصه تبیین از زمان ائمه 
تاکنون دانســتند و گفتند: هنر مداحی 
و مقوله هیأت که محورش مداح اســت 
و واعظ نیز در کنــار او، جزو مهمترین 
بخش های قدرت نرم جامعه اســلامی 

است.
ایشــان قدرت نرم را نافذتــر و موثرتر 
از قدرت ســخت خواندند و گفتند: به 
همین علت است که آمریکا با وجود همه 
سلاح های پیشرفته، در عرصه هایی مانند 
رســانه،  هنر، ادبیات و سینما بیشترین 

سرمایه گذاری را می کند.
رهبر انقلاب اثر قدرت سخت را مقطعی 
و از بین رفتنی برشــمردند و با اشاره به 
فرار مفتضحانه آمریکا از افغانســتان و 
نفرت عمیق مردم عراق از کاخ ســفید، 
افزودند: قدرت ســخت نتوانست حضور 

آمریکا را در این دو کشور ماندگار و موفق 
کند اما قدرت نرم توانسته است گروهی 
بظاهر در اقلیت مانند مردم فلسطین را در 
کانون توجه دنیا قرار دهد که این، بخاطر 
مظلومیت، صبوری و ایســتادگی مردم 

فلسطینی است.
ایشان معارف اســلامی، منطق قرآن و 
»معارف، مصائــب و تاریخ اهل بیت« را 
محتوای اصلی کار مداحی برشمردند و 
گفتند: توقع این اســت که این محتوا با 
بهترین زبان و بهترین شــیوه و با همان 
خصوصیاتی کــه در تاریخ جهاد تبیین 

وجود داشته، به مردم ارائه شود.
رهبر انقلاب، تکیه جمهوری اسلامی به 
قدرت نرم را راهبرد اصلی کشور در 45 
سال اخیر خواندند و گفتند: به »داشتن 
تسلیحات پیشرفته منطبق با نیاز کشور 
و موثر در مقابل توانایی دشمنان«، باور 
داریم اما اعتقاد عمیق داریم که قدرت نرم 
یعنی »تسلیحات فکری، زبانی و منطقی« 

قوی موثرتر است و باید گسترده تر شود.
رهبر انقــلاب، »توانایــی برانگیختن و 

ایجاد حرکت« و »هدف گیری درست و 
دقیق« را دو شاخص مهم برای سنجش 
جهاد تبیین دانستند و گفتند: در جهاد 
تبیین علاوه بر قدرت تکان دادن دل ها 
و حرکت آفرینــی، دقت در هدف گیری 
خیلی مهم اســت چرا کــه گاهی مثلًا 
در شرایط نیاز دنیای اســلام به اتحاد، 
بی دقتی باعث ایجاد اختلاف و شــکاف 

می شود.
ایشــان با تحسین رشــد علمی جامعه 
مداحان در مقایســه با گذشته، مداحان 
را بــه دقت در فهم عمیق و بیان معارف 
دینــی توصیه مؤکد کردنــد و افزودند: 

جامعه مداحی امروز جامعه ای بلندمرتبه 
و متعالی است و انتظار از آن، انتقال دقیق 
معارف دینی با ابراز بسیار ممتاز مدح و 

مرثیه است.
حضرت آیت الله خامنه ای مداحان را به 
انس مضاعف با کتب حدیث، خطبه های 
معارفی و حرکت آفریــن نهج البلاغه و 
دعاهای صحیفه سجادیه فراخواندند و 
گفتند: در صحیفه سجادیه که پدیده ای 
عجیب در مکتب اهل بیت اســت، امام 
سجاد علیه السلام، برای مرزداران اسلام 
دعا می کنند که امروز مرز و نبض تپنده 

دنیای اسلام »غزه« است.
ایشــان افزودند: مردم غزه امروز نه فقط 
در برابــر رژیم صهیونیســتی بلکه در 
مقابل دنیای کفر و طاغوت و استکبار و 
آمریکا ایستاده اند و اینکه رئیس جمهور 
آمریکا صریحاً می گوید من صهیونیست 
هستم، یعنی همان خباثت و اهداف پلید 

صهیونیست ها در او نیز وجود دارد.
رهبر انقلاب یکــی از وظایف مجاهدان 
تبیین را شناخت و تبیین مسائل روز از 

جمله مسئله غزه و دشمنی های بدخواهان 
دانستند و افزودند: باید در مقابل تبلیغات 
دروغین آمریکا و دنباله روهای آن علیه 

اسلام و نظام اسلامی سینه سپر کنیم.
ایشــان انتخابات پیشِ رو را عرصه مهم 
دیگــر برای جهاد تبییــن خواندند و با 
تأکید بر ضرورت نقش آفرینی در مقابل 
یأس پراکنان و القاءکنندگان بی فایده گی 
انتخابــات گفتند: برخــی می خواهند 
انتخابات و حضور مردم که اثبات تحقق 
مردم ســالری دینی اســت ضعیف و 
نامناسب باشد تا حرف و ایده امام بزرگوار 
و وعده الهی دروغ درآید که در مقابل این 

حرکت خصمانه، مجاهدان تبیین باید با 
بیان حقایق بایســتند و به وظیفه خود 

عمل کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: 
انتخابات یک وظیفه اســت و هر کسی 
با انتخابات مخالفــت کند با جمهوری 

اسلامی و اسلام مخالفت کرده است.
ایشان، تبدیل نقاط قوت نظام به نقطه 
ضعف را از جمله شگردهای بدخواهان 
ایران برای بدبین کــردن مردم به نظام 
و ناامید کردن آنهــا از آینده خواندند و 
گفتند: یکی از نقاط قوت نظام اسلامی 
مبارزه با فســاد است اما به محض آنکه 
فسادی در جایی ظاهر می شود و دولت 
و مســئولن قضایی و دیگر بخش ها آن 
مقابله می کنند، عده ای می گویند فساد 
وجود دارد؛ بله فساد وجود دارد اما نقطه 
ضعف، تحمل فساد و کمک به آن است و 

مبارزه با فساد، نقطه قوت است.
رهبر انقلاب سیره امام بزرگوار را ایستادن 
صریح و بی ملاحظــه در مقابل القائات 
خصمانــه و بیان روشــن مطالب برای 
مردم دانستند و خاطرنشان کردند: امام 
با این روشنگری ها توانست پایه های نظام 
اســلامی را به نحوی مستحکم کند که 
تا امروز نظام بر همان پایه ها ایســتاده و 
مرتفع شده و در آینده هم ارتفاع بیشتری 

پیدا خواهد کرد.
ایشــان ملت ایران را دوستدار استقلال، 
پیشــرفت و عــزت ملــی و منزجر از 
فخرفروشی آمریکایی ها و دنباله روی از 
آنها دانستند و گفتند: علت ایستادن مردم 
پای جمهوری اسلامی علاقه مندی آنها به 
این ارزش ها است. این راه، راه خدا است 
و هیچ قدرتی قادر به عقب راندن مردم از 

حرکت در آن نیست.
در ابتــدای ایــن دیدار هشــت نفر از 
حاضران، آقایان احمد واعظی، مجتبی 
رمضانی، محســن عراقی، سید حجازی 
از لبنان، محمد رسولی، طاهر قلندری، 
امیر کرمانشــاهی و علی اکبر حائری به 
شعرخوانی و ســرودخوانی در مدح اهل 

بیت عصمت و طهارت پرداختند.

یکی از نقاط قوت نظام اسلامی مبارزه با فساد است اما به محض آنکه 
فسادی در جایی ظاهر می شود و دولت و مسئولان قضایی و دیگر 
بخش ها آن مقابله می کنند، عده ای می گویند فساد وجود دارد؛ بله 
فساد وجود دارد اما نقطه ضعف، تحمل فساد و کمک به آن است و 

مبارزه با فساد، نقطه قوت است
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آرین منش: گرایش لاریجانی اعتدال  است
نماینده لریجانی در خراسان رضوی گفت: 
لیستی در حال شکل گیری است که حتی 
ممکن است برخی اصلاح طلبانی که مشی 
اعتدالی دارند را هم در بر بگیرد. هرچه به 
انتخابات مجلس نزدیک می شویم تحرکات 
سیاسی شخصیت ها و گروه های سیاسی 
افزایش می باید. شنیده ها حاکی از آن است 
که علی لریجانی، رئیس ســابق مجلس 
هم در پی ارائه لیســتی انتخاباتی است تا 
بتواند افراد نزدیک به گفتمان خود را وارد 
مجلس کند. جواد آرین منش، فعال سیاسی 
و نماینده علی لریجانی در استان خراسان 
رضوی، دربــاره این موضوع به »نامه نیوز« 
گفــت: »آقای لریجانی بــا هدف افزایش 
مشارکت مردم در انتخابات وارد عرصه شده 

و ارتباطاتی در استان ها هم برقرار شده است. 
خود من هم نماینده او در استان خراسان 
رضوی هستم و هدف همه ما واقعا افزایش 
مشارکت انتخاباتی است. در جلساتی که 
با آقای لریجانی داشتیم او تأکید دارد که 
انتخابات این دوره مجلس بسیار حساس 
است زیرا کشور با مشکلات مهمی روبه رو 
اســت که با گسترش عقلانیت و اعتدال و 
تشکیل مجلسی معتدل می شود مشکلات 
را رفع کرد«. او در پاسخ به این پرسش که 
آیا لریجانی با گــروه  یا گروه هایی ائتلاف 
خواهد کرد، بیان کرد: »در حال حاضر هنوز 
صحبتی از ائتلاف با گروهی نیست اما در 
عین حال ائتلاف هم دور از ذهن نیســت؛ 
به ویژه در شــهرهای بزرگ که لیست ها 

تعیین کننده اند. ما هم در استان خراسان 
رضوی با جمعی از دوســتان کار بررسی 
نامزدها را انجام می دهیم و در پی نامزدهای 
معقولی هستیم که بتوانند میزان مشارکت 
را افزایــش دهند و امید هم داریم با تلاش 
شــورای نگهبان در گســترده کردن دایره 
تأییدصلاحیت ها فضای انتخابات رقابتی و در 
نهایت افزایش مردم بیشتر شود«. این فعال 
سیاسی ادامه داد: »گرایش آقای لریجانی به 
سمت اعتدال است. هم به لحاظ مفهومی 
خواهان میانه روی و اعتدال اســت و هم از 
منظر سیاسی به نیروهای اعتدالی نزدیک 
است و با آقای روحانی فاصله زیادی ندارد و 
تا احتمال اینکه لیستی شکل بگیرد که مورد 
حمایت آقای روحانی هم باشد وجود دارد«. 

آرین منش تصریح کــرد: »آقای لریجانی 
در بین اصولگرایان هم پایگاه خوبی دارد و 
ارتباط او با جامعه روحانیت مبارز و حبهه 
پیــروان خط امام و رهبری بســیار خوب 
اســت. او در میــان اصولگرایان فقط جزو 
رادیکال هایی  مانند پایداری تعریف نمی شود 
و سختی با آنها ندارد وگرنه پایگاه خوبی در 
بدنه اصلی اصولگرایی دارد. حتی بخش هایی 
از حزب اصلاح طلــب کارگزاران که جنبه 
اعتدالی دارند هم به سلیقه آقای لریجانی 

نزدیک اند. 

یکی از سرگرمی های حاج قاسم این بود که وقتی در جاده ها حرکت می 
کرد رزمنده های کنار جاده را سوار می کرد و بدون این که خود را معرفی 
کند آنها را می رساند. وقتی به قرارگاه می رسید به عنوان اولین مطلب از 
گفت و شنودش با بسیجی ها تعریف می کرد. یک بار می گفت که یک 
بسیجی را سوار کرده بود و ضمن صحبت و شوخی او را از نظر حفاظتی 

سنجیده بود و آن بسیجی با زیرکی اطلاعاتی به او نداده بود.
روزگار گذشت و من دیگر حاج قاسم را ندیدم تا بعد از بازنشستگی در 
سال 88 آن هم در پنجاه سالگی. بعد از بازنشستگی یک بار که رفته بودم 
به فرماندهان قدیمی خود سر بزنم که حاج قاسم آنجا مرا دید و شناخت 
و جالب بود که خاطراتی از آن زمان تعریف کرد و حافظه ایشان و این که 
آن روزها را به خوبی به یاد داشت، برای من حیرت آور و شگفت انگیز بود.

 بعد از آن دوره جدیدی از رفاقت و همکاری من با ایشــان شروع شد. 
در ایــن دوره من تجربیات این ســال ها را به ایشــان منتقل کردم و 
پیشنهادهایی برای همکاری به ایشان دادم و ایشان هم به من مأموریت 
هایی داد. خصوصیات دیگری از ایشان در این دوره دیدم و برایم اثبات 
شد که ایشان فرد دارای ویژگی های منحصر به فردی بود.یکی نظم و 
انضباطش بود در ملاقات ها بسیار دقیق بود و سر موقع به ملاقات حاضر 
می شد. دیگر این که طوری برنامه ریزی می کرد که دسترسی به او آسان 
باشد. مثلا با همه مشغولیت هایی که داشت هر زمان که از طریق شهید 

پور جعفری وقت خواستم به من وقت ملاقات داد.
یکی دیگر از خصوصیت هایش این بود که نماز اول وقتش ترک نمی 
شد. در ملاقات ها همیشه زودتر از مدعوین در محل ملاقات حاضر بود 

و همان طور که گفتم با همه مشغولیت ها بسیار دقیق و منضبط بود.
از خصوصیات دیگر آن شهید این بود که اولویت هایش هدفمند بود و 
وقتی روی کاری متمرکز می شد، بقیه کارها را برون سپاری می کرد و 

خود روی هدف خود متمرکز می شد. 
دیگر این که با وجود مشــغله فراوان یکــی از اولویت های او ملاقات با 
خانواده شهدا بود. او رفقای شهیدش را از یاد نبرده بود و به خانواده های 
شهدا سر می زند و شماره تلفن خود را به خانواده های شهدا داده بود و 
هر وقت کاری داشتند مثل سربازی آماده کارهایشان را پیگیری می کرد. 
علاوه بر اینها با تمام مشغولیت ها با جوانان ارتباط می گرفت و با آنها 
گفت و گو می کرد و اگر می توانست برایشان کار می کرد و به شبهات 
آنها هم تا جای ممکن پاسخ می داد. از دیگر خصوصیات خاص او این بود 
که در همه امور فراجناحی عمل می کرد و اگر می دید در جایی ایده و 
انرژی و فرد و گروهی هست که توان کاری دارد برایش ساختارسازی می 
کرد و به آن ها اعتماد می کرد و خود را در حیطه تشکیلات زیرمجموعه 
خود محدود نمی کرد. با توجه به جایگاه و موقعیت حساس ایشان، این 
خصیصه خیلی مهم بود. البته در این راه گلایه هایی هم به او می شد و 
در این زمینه هم موفق بود. او چون یک دیده بان تیزبین از ارتفاع بلندی 
به قضایای منطقه می نگریست و مسائل داخلی و احزاب و جناح بندی ها 
برایش معنا نداشت او  به اهداف بلند خود فکر میکرد و با همه نیروها در 
تماس بود و از همه امکانات استفاده می کرد در این رابطه خاطره خاصی 
دارم کــه عرض می کنم. یک بار برای همین ماموریت هایی که به من 
محول کرده بود، نز او رفتم و نسبت به عملکرد رئیس جمهور وقت، به 
خصوص در ماجرای پرونده هسته ای ایران، نگرانی هایم را مطرح کردم و 
خطرات ارجاع پرونده ایران به شورای امنیت را برای ایشان مطرح کردم. با 
وجود این سخنان انتقادی،  او در جلسات بعد می خواست که انتقادهایم 
را مطرح کنم و آنها را با دقت می شنید و به آنها فکر می کرد. او به خوبی 
می دانست که افرادی مثل ما که با او کار می کنند نسبت به بسیاری از 
مسائل نارضایتی دارند، اما او با کمال بزرگواری همه را زیر چتر خود جمع 
می کرد و از همه استفاده می کرد. ما رزمندگانی داشتیم که بعد از جنگ 
دلخور و ناراضی شده بودند، اما حاج قاسم بود که توانست این افراد را زیر 

چتر خود جمع کند و برخی از آنها بعدها شهید حرم شدند.
همان طور که شنیدیم غیر از حاج قاسم کسی نبود که بگوید »آن دختر 
بی حجاب هم دختر ماست...«. حاج قاسم به این سخنان اعتقاد داشت 
و به آن عمل میکرد و متأسفانه این روحیه حاج قاسم را الن نمی بینیم. 
والّ نباید این طور در نگاه های تنگ نظرانه در انتخابات این طور گرفتار 
شده باشیم.  معتقدم نباید اجازه داد برخی برای اهداف پلیدشان از خون 
حاج قاسم استفاده کنند. همانطور که جناب آقای جهانگیری گفت ،حاج 
قاسم از قضایای 88 ناراحت بود و تلاش داشت این دو قطبی ها را حذف 
کند. او در روزهــای آخر تلاش می کرد این موضوع را حل کند و این 
نشان می داد که ایشان دید بالیی دارد و انشقاق و دو قطبی داخلی را 
مضر منافع ملی ایران می دانستاز خصوصیات دیگر ایشان ساده زیستی 
بود ایشــان همیشه با یک پژو 4۰5 ویا پرشیا رفت و آمد می کرد و در 
مسافرت های داخلی هیچگاه از جایگاه ویژه مقامات استفاده نکرد و حتا 
در هواپیما میان جمعیت می نشست و با مردم و بخصوص همان تیپ 
های به اصطلاح »غیر خودی« صحبت می کرد و نظرات همه مردم، نه 
قشر خاصی، برایش مهم بود. به نظرم اگر ایشان به شهادت نرسیده بود 

وضعیت سیاسی داخلی و خارجی ما بسیار بهتر بود.
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وقتی که منافع اقتصادی بر مواضع سیاسی می چربد

بلوف های سیاسی اردوغان 
نور،  سهرابی  علیرضا  نویسندگان: 
زهرا فیــروزی: با وجــود تنش های 
سیاســی در روابط ترکیه و رشــد رژیم 
صهیونیستی، ثبات روابط اقتصادی این 
دو تا کنون حفظ شده است. در حالی که 
حجم تجارت خارجی میان این دو پس 
از هر دوره بحرانی افزایش یافته اســت، 
ترکیه چهارمین کشور واردکننده بزرگ از 
اسرائیل محسوب می شود و شرکت های 

ترک بر بازار فولد اسرائیل تسلط دارند.
بیش از دو ماه اســت کــه از جنگ غزه 
می گذرد. جنگی کــه با حمله حماس 
به اســرائیل در 7 اکتبــر 2۰23 آغاز و 
با بمباران های اســرائیل بدون توجه به 
غیرنظامیان فلســطینی ادامه یافت. در 
حالی که انتقادات شــدیدی از ســوی 
حــزب حاکم و احزاب مخالف در ترکیه 
بــه حملات حماس و اســرائیل مطرح 
می شد، اظهارات رئیس جمهور اردوغان 
مبنی بر این که »حماس یک ســازمان 
تروریستی نیست« جنجال آفرین شد. 
اگرچه برخــی از صاحب نظــران ادعا 
می کنند که اظهارات اردوغان بر جذب 
سرمایه گذاری های خارجی ترکیه تأثیر 
منفی خواهد گذاشت، اما روابط اقتصادی 
ترکیه و اسرائیل همچنان ثبات داشته 

است.
قبــل از جنگ اخیر که با حمله حماس 
آغاز شــد، روابط ترکیه و اســرائیل در 
مســیر عادی ســازی قرار داشت. اولین 
دیدار در ســطح رؤسای دولت ها پس از 
سال 2۰۰7، در مارس 2۰22 هنگامی که 
اســحاق هرتــزوگ، رئیس جمهــوری 
اسرائیل به ترکیه سفر کرد، انجام شد. در 
سال 2۰22، تماس های وزرای بازرگانی، 
صنعت و فناوری، امور خارجه و دفاع ملی 
ترکیه و اسرائیل نیز افزایش یافت. از سال 
2۰18، روابط دیپلماتیک در سطح کاردار 
برقرار بود، به این معنی که روابط توسط 
دیپلمات ها بدون تعیین سفیر به صورت 
نیابتی، انجام می شد. سفیران در دسامبر 

2۰22 منصوب شدند.
اسرائیل به حفظ روابط با ترکیه اهمیت 
می دهد، زیرا این کشور عرب نیست ولی 
به دلیل آنکه اکثریت آن مسلمان است و 
از جایگاه مهمی در جهان اسلام برخوردار 
است و روابط خوبی با جهان اسلام دارد و 
آن را بازیگری می داند که می تواند روابط 
سیاسی و اقتصادی منطقه ای با آن برقرار 
کند. از ســوی دیگر، ترکیه نمی تواند از 
همکاری با اسرائیل به ویژه در فعالیت های 

انرژی در شرق مدیترانه صرف نظر کند.
اقدامات قابل توجــه اردوغان در جنگ 
اخیر فلســطین و اسرائیل، از زمان روی 
کار آمدن حزب عدالت و توسعه، با هدف 
افزایش نفوذ وی در خاورمیانه و به عهده 
گرفتن رهبری منطقه با ایفای نقش فعال 
در مسئله فلســطین بوده است. اخیراً 
ســخنان اردوغان در حمایت از حماس 
بیشتر با هدف طراحی سیاست داخلی 

تفسیر می شود.
پس از اظهــارات اردوغان در حمایت از 
حمــاس، عملیات حفــاری و خط لوله 
گاز طبیعی برنامه ریزی شده با اسرائیل 
به حالت تعلیــق درآمد. این ادعا بازتاب 
گسترده ای در مطبوعات ترکیه داشت و 
اعلام کردند که ترکیه پروژه خط لوله را 

متوقف کرده است.
علی عارف آکتورک، کارشناس انرژی در 
گفت وگو با مدیاسکوپ به این موضوع 
اشاره کرد که هیچ توسعه یا امضایی در 
این زمینه وجود ندارد. آکتورک پیشینه 
پروژه خط لوله را به شرح زیر توضیح داد:

اسرائیل  ســال های 2۰15-2۰14،  در 
می خواســت یک خط لولــه در اعماق 
دریا بســازد و آن را هم به ترکیه و هم 
به بازارهای اروپایی بفرستد. در آن زمان، 
زمانی که تانر ییلدیز وزیر نیرو بود، نظر 
بخش خصوصی از جمله شــرکت هایی 

مانند تــورکاس و زورلو بــه این پروژه 
جلب شد. این پروژه ای نیست که بخش 
خصوصی بتواند از عهــده آن برآید زیرا 
پروژه ای اســت که ریسک های سیاسی 
دارد و به حمایت سیاسی نیازمند است. 
مشکل قبرس هنوز پابرجاست. اسرائیل 
اختلافاتی در مرزهــای دریایی خود با 
لبنــان دارد. بنابرایــن، در حالی که این 
چالش ها آشکار بودند، بخش خصوصی 

نمی توانست از پس آن برآید.
یک اسرائیلی یا سرمایه گذار منابع انرژی، 
خط لوله ای را به کشور پرخطری مانند 
ترکیه متصل نمی کنــد. در خط لوله، 
خطرات هر دو کشور مبدا، کشور ترانزیت 
و کشور بازار مهم هستند. در حال حاضر 
علامت ســؤال هایی در مــورد قابلیت 
اطمینان ترکیه وجــود دارد. آکتورک با 
بیان اینکه اسرائیل در بخش گاز و نفت 
پیشرفت چشمگیری داشته است، تصریح 
کرد: گاز را از میادین تامار و لویاتان تولید 
می کند و بــه دو پایانه LNG در مصر 
ارسال می کند. وی با اشاره به اینکه گازی 

که در اینجا فرآوری می شــود به عنوان 
گاز مصر به دنیا فروخته می شود، گفت: 
2.5 میلیارد مترمکعب گاز مصر در سال 
2۰22 وارد ترکیه شد و بخشی از آن گاز 
اسرائیل بود. وی گفت: تفکیک مقدار گاز 
اسرائیل و مصر بسیار دشوار است. از نظر 
سیاسی، قراردادهای حسن نیت همیشه 
امضا می شود، اما اکثر آنها اجرا نمی شوند. 
آکتورک با بیان اینکه ترکیه روابط انرژی 
را با کشــورهای دیگر بر اساس »نیت« 
برقرار کرده اســت تا توافقات؟، گفت: از 
قراردادهای حسن نیت  سیاســی،  نظر 
همیشه در جلسات کمیسیون اقتصادی 
امضا می شوند و اکثر آنها اجرا نمی شوند.

آکتــورک با تأکیــد بر لــزوم تفکیک 
سیاست داخلی از سیاســت واقعی، در 
مورد رادیکالیزه شدن اظهارات اردوغان 
در ایــن زمینه گفت: همه می دانند این 
اظهارات مربوط به سیاست داخلی است. 
در مورد اسرائیل یا حماس اظهارات تندی 
می کنند و سپس عضویت سوئد در ناتو 
تأیید می شود. همین دو سه هفته پیش 
قرآن  را در آنجا می سوزاندند و می گفتند 
می شود.«  حمایت  »پ.ک.ک-ی.پ.گ 
در دو سه هفته چه چیزی تغییر کرد؟ 
غرب به خوبــی از توضیحات مربوط به 
سیاســت واقعی و سیاست داخلی آگاه 

است.
رجب طیب اردوغــان، رئیس جمهوری 
ترکیه در خصــوص برنامه هــای ترور 
اسرائیل علیه اعضای حماس که در خارج 
از فلسطین زندگی می کنند، گفت: اگر 
آنها جرأت چنیــن اقدامی علیه ترکیه 
و ترک ها را داشــته باشــند، محکوم به 
پرداخت هزینه خواهند شد و دیگر قادر 

به ایستادگی نخواهند بود. 
آنکارا که از حمایت بــی چون و چرای 
غرب از اسرائیل ناامید شده، بر دیپلماسی 
منطقه ای تمرکز و تلاش کرده است تا 
حد امکان مناقشــه را بین المللی کند. 
آنــکارا در جریان این جنگ سیاســت 
خارجی را دنبال مــی کند که احتمالً 
عادی ســازی روابط ترکیه و کشورهای 
عرب خلیج فــارس را تحکیم و تعمیق 

می بخشد.
خوشــبختانه دیدگاه غرب نســبت به 
اســرائیل از 7 اکتبر تغییر چشمگیری 
داشته است. رفتارهای ظالمانه اسرائیل 
به ویژه در قبال غزه، آن را با شکست روبه 
رو خواهد کرد. قبل از حملات غزه یک 
محاکمه علیه نتانیاهو در اسرائیل برگزار 
شــد که فعلا روند آن متوقف است. هم 
ظلم و ستم در غزه، هم تراژدی ای را که 
فلسطین سال هاست تجربه می کند و هم 
راه حل های خود را برای صلح پایدار بیان 
خواهد کرد طرح اشــغال سرزمین های 
فلســطین توسط اســرائیل که از سال 
1۹47 شروع  شد، متأسفانه طی سال ها 
فلسطین و غزه را به این وضعیت رسانده 
است. مردم فلسطین تصمیم می گیرند 
کــه در غزه چــه اتفاقــی بیفتد. هیچ 
تصمیم گیرنــده ای بالتر از تصمیم آنها 
وجود ندارد. بهترین کار پذیرفتن تشکیل 
کشور فلسطین مســتقل در مرزهای 
بازگردانــدن ســرزمین های  و   1۹۶7
اشغالی به مالکان است. اردوغان معتقد 

اســت که برنده  این روند فلسطینی ها 
خواهند بود. اردوغان در سخنرانی خود 
به این نکته اشاره کرد کسانی که طرح 
تــرور اعضای حماس ســاکن خارج از 
فلســطین را مطرح می کنند، ترکیه را 
نمی شناسند، ترک ها را نمی شناسند. 
اگر مرتکب چنین خطایی شــوند باید 
بدانند که هزینه بسیار سنگینی خواهند 
پرداخت. کسانی که در حال حاضر این 
اقدامات را برای محاصره غزه انجام می 
دهند، فکــر می کردند کــه در عرض 
یک هفته به نتیجه می رسند اما موفق 
نشدند. کسانی که اقدام به چنین کاری 
می کنند باید به خاطر داشته باشند که 
عواقب آن می تواند بسیار جدی باشد. 
ترکیه دولتی نیست که دیروز تأسیس 
شده باشد. ائتلاف فعلی حاکم بر اسرائیل 
سالم نیست. این ائتلاف فروپاشیده و در 
حال فروپاشی اســت. نتانیاهو می رود. 
نشانه های خروج آنها از قبل ظاهر شده 
است. کسانی که به اسرائیل می گویند: 
»ما از غذا دادن به شــما خســته شده 
ایم« شروع به ظهور کرده اند. به فرانسه 
نگاه کنید که در روزهای اولیه اظهارات 
حمایتی کرد. الآن همان فرانسه هست؟ 
ماکرون، رئیس جمهوری فرانسه، اکنون 
اظهارات بســیار متفاوتی می کند. به 
همین ترتیب، بسیاری از کشورهای دیگر 
در غرب دیگر اظهاراتی را که در روزهای 
اول بیان کردند، انجام نمی دهند. تمام 
نکته در اینجا نتیجه صبر است. کسی که 
صبور باشد پیروز می شود. در حال حاضر 
حماس و فلسطین این مکانیسم صبر را 
اجرا می کنند. هزینه سنگین خواهد بود، 
اما آنها به پیروزی خواهند رســید. یک 
تغییر جدی در گفتمان شروع شده است.

در مجموع اگرچه تنش های سیاســی 
میان آنکارا و تل آویو وجــود دارد اما به 
نظر می رسد که منافع مشترک اقتصادی 
و امنیتی باعث شده تا روابط دوجانبه به 
طور کامل از هم نپاشد. ترکیه و اسرائیل به 
یک رابطه پیچیده »نه دوست، نه دشمن« 
ادامه خواهنــد داد. در حالی که ترکیه 
یکی از منتقدان سرسخت سیاست های 

اســرائیل در قبال فلسطینی هاست اما 
همچنان روابط دیپلماتیک و اقتصادی 
خود را با این کشــور حفظ کرده است. 
ترکیه نقش مهمی در مناقشات اسرائیل 
و فلسطینی ها بازی می کند و این نشان 
می دهد اردوغان همچنــان به روابط با 
اســرائیل اهمیت می دهــد. اما مروری 
مختصر به مبادلت تجاری بین دو کشور 
اسرائیل و ترکیه داشته باشیم تا حدودی 
سیاست دو پهلوی اردوغان را نسبت به 

مسئله فلسطین درک خواهیم کرد.
اســرائیل یکی از 1۰ کشــور مهم بازار 
صادرات برای ترکیه است، صادرات ترکیه 
به اسرائیل از4/3 میلیارد دلر در 2۰1۶ تا 
11 ماه بعدی افزایش چشمگیری داشته 
و تا قبل از عملیات 7 اکتبر چشــم انداز 

تجارت بین آنها گسترده تر شده بود.
برای اسرائیل ترکیه با جمعیت قریب به 
8۰ میلیون نفر مصرف کننده بالقوه قطعا 
یک هدف تجاری جذاب و مهم اســت. 
ترکیه برای اســرائیل پنجمین شریک 
تجاری پس از ایالت متحده آمریکاست. 
و اقتصادانان اسرائیل پیش بینی مبنی 
بر رشــد رقم مبادلت تجاری سالنه دو 
کشــور به بیش از 8 بیلــون دلر اذعان 

دارند.
پیش از سال 2۰1۶، تعداد جهانگردهای 
اســرائیلی که به ترکیه مسافرت کردند 
برابر با 2۰۰ هزار نفر بود که در پایان سال 
مزبور این رقم رشد تقریبا ۹۰هزار نفری 
داشته و به رقم 2۹4 هزار نفر رسید؛ در 
ســال های بعدی این رقم حتی به 5۶۰ 

هزار جهانگرد هم رسید.
از جمله علل دیگر نزدیکی بیشتر ترکیه 
در سال های اخیر به اسرائیل را می توان 
به بحث عدم موفقیت ترکیه در الحاق به 
اتحادیه اروپا دانست. این عدم موفقیت 
آنکارا را به سمت بازیگری و تبدیل به یک 
رکن و قدرت در منطقه غرب آسیا سوق 
داد که برای این امر نیز باید متحدان قوی 
برای خود در این منطقه داشته باشد و 
چه سوژهای بهتر از اسرائیل که حمایت 
آمریکا را نیز داراست و می توان حمایت 
لبی تاثیرگذار صهیونیستی در آمریکا را 

نیز بدست آورد.
انچه گفته شد تنها مختصری از منافع 
مشترک بین اســرائیل و ترکیه بود که 
قطعا دو طرف به بهترین شــکل بر این 
موارد واقف هستند. اما همان طور که در 
اول بحث هم اشــاره شد حزب عدالت و 
توسعه با توجه به ماهیت اخوانی که دارد 
و با توجه به اینکه ۹8 درصد مردم ترکیه 
مسلمان هستند و اینکه اردوغان بتواند 
قدرت چانیزنی و اعتمادی برای خود 
در جهان عرب و مسلمین بدست آورد، 
به نوعی منفعت و عقلانیت حکم می کند 
که یک سیاست دو پهلو را در پیش بگیرد 
که هم رضایت افکار عمومی را بدســت 
آورد و هم روابط خود را با اسرائیل بخاطر 
منافع مشترک در عین رقابت حفظ کند.

آنها نگران این هســتند که محصولت 
اروپایی با تجهیزات موجود آنها سازگاری 
نداشته باشند. علاوه بر این، شرکت های 
دفاعی اروپایی خــود عمیقاً در زنجیره 
تامین پیمانکاران اصلی آمریکایی جای 
گرفته اند و این تردیدها را در مورد اینکه 
آیا برنامه هــای اروپایی مزایای صنعتی 
مشــابهی ارائه می دهند یا خیر، ایجاد 

می کند.
در کنار این تردیدها سال آینده انتخابات 
پارلمان اروپا انجام می شود که نتایج آن 
می تواند تاثیر مستقیمی بر برنامه های 
اتحادیه اروپا بگــذارد به ویژه که احزاب 
راستگرا و مخالف اتحادیه در حال قدرت 
گرفتن هســتند. علاوه بر این انتخابات 
ریاســت جمهوری آمریکا نیز در پیش 
اســت که نتیجه ی آن می تواند اثرات 
ملموسی بر راهبرد دفاعی اتحادیه اروپا 

بگذارد.

جاه طلبی یا استقلال دفاعی
اروپا به دنبال چیست؟

امین گودرزوند، کارشناس ارشد مطالعات اروپا: اتحادیه اروپا پس 
از آغاز جنگ اوکراین، بیش از پیش به فکر تقویت بنیه دفاعی و افزایش 
توان نظامی خود افتاده است. این اتفاق البته یک زمینه قدیمی تر هم 
دارد و آن ترس از دست دادن حمایت نظامی ایالت متحده است. ایالت 
متحده در زمان آقای ترامپ چندباری اعلام کرده بود که اگر هزینه های 
دفاعی که اعضای ناتو موظف به پرداخت هستند انجام نشود، آمریکا در 

رویکرد نظامی خود در قبال اروپا تجدید نظر خواهد کرد.
جاه طلبی های خانم رئیس

کنفرانس دفاعی آژانس اروپا)EDA( در آخر نوامبر یک جلسه مهم و 
راهبردی برای آینده برنامه های دفاعی اتحادیه اروپا بود. خانم فن درلین 
در این نشست از مسئولیت استراتژیک دفاع از اروپا و  دفاع از اوکراین 
ســخن به میان آورد. او بیان داشت که این موضوع مستلزم همکاری 
بسیار بیشتر بین کشورهای عضو و معکوس کردن روند تهیه تجهیزات 
دفاعی بیشتر از خارج از اتحادیه اروپا است. فن درلین استدلل کرد که 
کشورهای عضو اتحادیه اروپا که تجهیزات را از خارج از اتحادیه اروپا تهیه 
می کنند، آینده بلندمدت پایگاه صنایع دفاعی اروپا را تضعیف می کنند.  
او همین طور بیان داشــت که این سرمایه گذاری ها باید برای تقویت 
نوآوری اروپایی و حفظ صنعت آن در مواقع بحرانی مورد استفاده قرار 

گیرد و افزود: »اروپا باید بیشتر، بهتر و با هم هزینه کند«.
این صحبت ها در ادامه ی ســخنرانی ســالنه او در پارلمان اروپا بود. 
در آنجا نیز خانم فن درلین اشــاره داشت که باید یک بلوک دفاعی 
اروپایی تشکیل شود و استراتژی صنایع دفاعی اروپا را مطرح کرد. این 
استراتژی به دنبال تقویت تولید تجهیزات حیاتی و کلیدی است و به 

دنبال اســتقلال کامل اروپا در 
همه ی مراحل آن اعم از طراحی 
تا لجســتیک و زنجیره تامین، 
ساخت و تولید است، این طرح 
شبیه به قانون تولیدات دفاعی 
اروپا اســت که کارگروه اجرایی 
اتحادیه اروپا مســئولیت آنرا به 

عهده دارد. همچنین به ایده سرمایه گذرای دفاعی اروپا نزدیک است 
طرحی که بخاطر مسائل مالیاتی و بسته های تشویقی  با توجه به عدم 
شفافیت آن به تعویق افتاده بود. فن درلین نگاهی جاه طلبانه به این 
استراتژی دارد و معتقد است که نباید فقط به مسائل دفاعی یا تولید 
مهمات نظامی اکتفا کرد و باید به حوزه های پرچالش تری مانند فضا و 
امنیت سایبری نیز ورود کرد و برای این حوزه ها نیز به تدوین راهبرد 
پرداخت. این یک جاه طلبی بزرگ و جدید برای اروپا است، آنها پیش 
از این و طبق هدف گــذاری آژانس دفاعی اروپا باید در تهیه و تامین 
35درصد تجهیزات نظامی خود کفا می شدند که این موضوع از سال 
2۰۰۶ که 18درصد بود تغییری نکرده اســت. در واقع روند تحول در 

صنایع دفاعی اتحادیه اروپا در بهترین حالت به کندی پیش می رود.
بلند پروازی برای آینده؟

تا پیش از جنگ روسیه اکثر برنامه های دفاعی اروپا کوتاه مدت و برای 
تامین نیازهای مقطعی بود. اما پس از شــروع این جنگ ضرورت های 
مسائل دفاعی و نظامی برای اتحادیه اروپا بیش از پیش مشخص شده و 
برنامه ها و طرح های بلند مدتی برای رفع این ضعف در حال تدوین و ارائه 
است. یکی از مهم ترین ای برنامه ها استراتژی صنایع دفاعی اروپا است، 
همانطور که گذشــت این طرح به دنبال استقلال دفاعی در اروپا است. 
مجری این طرح کمیسیون اروپا است و از سال آینده میلادی رایزنی با 
اعضا درباره ی نحوه ی کار این برنامه شروع خواهد شد. درباره اهمیت این 
طرح میشل رئیس شورای اروپا بیان داشت که  صنعت دفاعی اتحادیه 
اروپا »موتور امنیت ما« است و به یک بازار واحد »با عملکرد مناسب« 
نیاز دارد. وی بیان داشت که برنامه ریزی شده ۶۰۰ میلیارد یورو )۶53 
میلیارد دلر( در سرمایه گذاری های دفاعی کشورهای عضو در دهه آینده 
انجام شود که باید در نهایت به اتحادیه اروپا اجازه دهد تا از تکه تکه شدن 
تقاضا و عرضه جلوگیری کند و هم چنین این پیام به تولید کنندگان 

ارسال شود که »تولید از شما و خرید از ما«.
چالش ها

همواره چنین برنامه های بلند پروازانه ای مخالفان و چالش های جدی با 
خود به همراه دارند. در این باره نیز برخی کشورهای عضو چندان به آن 
خوش بین نیستند. کشورهای فرانسه، ایتالیا، سوئد و آلمان در نامه ای 
به کمیسیون از قدرت گرفتن و  افزایش اختیارات کمیسیون ابراز نگرانی 
کردند و پیشنهاد دادند کمیسیون به  موضوع توسعه ابزارها و چرخه 
طول عمر آنها بیشتر توجه کند تا در اختیار گرفتن قدرت های اجرایی.

در کنار آن کشــورهای عضو چندان رغبتی به افزایش بودجه دفاعی 
کمیسیون ندارند و بدون تامین بودجه لزم بعید است که این طرح راه 
به جایی ببرد. هم چنین بسیاری از کشورهای اروپایی دارای نیروهای 
مسلحی هستند که عمیقاً با دکترین، استانداردها و تجهیزات ناتو که 
بیشتر آنها از ایالت متحده خریداری شده است، ادغام شده اند         .

ویژه

جی
خار

ست 
سیا



4
پنج شنبه 14 دی 1402/  سال هفتم /  شماره 1672

Vol.3.No.1672 / January 4.2024

www.sobhe-emrooz.ir

sobhe.emrooz.news@gmail.com

اصلاح دستورالعمل قیمت گذاری خودرو
شــورای رقابت با اکثریت آراء 
حاضران، دستورالعمل مصوبه 
543 تنظیم بــازار خودرو را 
برخــلاف گمانه زنی هــا و بر 
اســاس نقش دهی پررنگ تر 
بــه وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت به عنوان سیاست گذار 

و تنظیم گر فنی این صنعت، اصلاح کرد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایســنا، ســپهر دادجوی  
توکلی- سخنگوی شورای رقابت - با اشاره به اصلاحات صورت گرفته 
در دستورالعمل قیمت گذاری خودروها در جلسه ۶32 روز گذشته ی این 
شورا )سه شنبه 12 دی ماه(، اعلام کرد که اعضای شورای رقابت چهار 
اصلاح درباره فرآیند محاسبه و ابلاغ قیمت ها، مشمولن قانون حمایت 
از خانواده و جمعیت و دارندگان خودروهای فرسوده، سامانه یکپارچه و 
اختیار پیشنهاد برای تنظیم بازار بر اساس کف عرضه، را در دستورالعمل 

543 اجرا کردند.
وی تاکید کرد: براســاس این اصلاحات، از این پس نظارت شورا درباره 
محاســبه و ابلاغ محاسبه، پســینی بوده و وزارت صمت مکلف است 
قیمت های محاســبه شده توسط ســازمان حمایت را راساً ابلاغ کند؛  
چنانچه شورای رقابت در نحوه ی اجرا، شاهد ایراد باشد، ورود خواهد کرد.

ســخنگوی شــورای رقابت خاطرنشــان کرد: همچنین از این پس، 
عرضه کنندگان خودرو مکلف اند در زمان انعقاد قرارداد فروش خودرو به 
مشتریان، اطلاعات مربوط به خودرو و خریدار را در سامانه یکپارچه عرضه 
ثبت کنند و نظارت و سیاســت گذاری در این خصوص با وزارت صمت 
اســت. این بند جایگزین بند 5 ماده 5 دستورالعمل می شود و ماهیت 

عرضه و کارکرد سامانه به اقتضا تغییر خواهد کرد.
دادجوی  توکلی ادامه داد: همچنین بندی به دستورالعمل اضافه شده 
که براساس آن، وزارت صمت می تواند پیشنهادی جهت خروج برخی 
خودروها از شمول ضابطه قیمتی ماده 3 و شرایط طرف تقاضای موضوع 
ماده 4 دستورالعمل، با تعیین کف مقدار عرضه به شورا ارائه دهد و شورا 
پس از بررسی در این مورد، اعلام رای کند؛  هدف این بند کاهش دامنه 

قیمت گذاری است.

خبر مهم رییس سازمان برنامه درباره 
قیمت بنزین

رئیس سازمان برنامه و بودجه 
گفت: افزایش قیمت سوخت 
منابع هدفمندسازی  باید در 
یارانــه ها پیش بینی شــود 
آنچه ما در ایــن لیحه دیده 
ایم، 1۰ درصد افزایش منابع 
درباره  اما  اســت  هدفمندی 

ترکیب آن تصمیم نگرفته ایم. به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
خبرآنلاین، داوود منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه در حاشیه نشست 
هفتگی هیئت دولت طی ســخنانی در واکنش به شایعاتی که درباره 
احتمال افزایش قیمت حامل های انرژی در سال آینده مطرح می شود، 
گفت: موضوع قیمت بنزین باید در یک سطح قانونگذاری تصممیم گیری 

شود و شورای سران قوا برای مسایل اضطراری است.
وی افزود: سامان دهی بازار انرژی نیاز به سیاست پایدار دارد و در سطح 

رابطه دولت و مجلس باید پیش بینی شود.
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: افزایش قیمت سوخت باید در منابع 
هدفمندسازی یارانه ها پیش بینی شود آنچه ما در این لیحه دیده ایم، 
1۰ درصد افزایش منابع هدف مندی است اما درباره ترکیب آن تصمیم 

نگرفته ایم.
منظور عنوان کرد: در بحث سیاست قیمتی سوخت در لیحه بودجه، 

تصمیمی نگرفته ایم.
پیشنهادات کمیسیون های تخصصی مجلس در خصوص لیحه بودجه 

به کمیسیون تلفیق می رود و سپس در صحن علنی مطرح می شود.
وی افزود: افزایــش قیمت ها رابطه متقابل با دســتمزدها دارد وقتی 
دستمزدها افزایش می یابد اعم از بخش های دولتی و غیر دولتی، خود 
به خود در قمیت ها هم منعکس می شود بنابراین بین اینها باید تعادل 

ایجاد کنیم.
منظور با بیان اینکه دنبال آن هستیم تا قیمت ها را به روند بلندمدت 
برگردانیم، خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه افزایش هزینه ها را شاهد 

بودیم باید افزایش دستمزدها را هم داشته باشیم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه با تاکید بر اینکه تصمیم ارزی اخیر عراق 
برای تنظیم گری جدید بوده و وزارت صمت هم بر اساس این سیاست ها، 
تبادلت را تنظیم گری می کند، گفت: برای 3 ماه آخر ســال تصمیم 

گرفتیم تا تخصیص منابع به پروژه های عمرانی سرعت بگیرد.

دو سال و نیم مذاکره بدون دستاورد در دولت و مجلس ؛

هیچ خبری از بیمه ی کارگران ساختمانی نیست!
فعــلا هیچ خبری از بیمــه ی کارگران 
ساختمانی نیست. اوضاع به همان روالِ 
سابق است و وضعِ کارگران ساختمانی 
بعــد از تصویــبِ اصلاحیــه ی ماده 5 

تغییری نکرده است.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقل از ایلنا، فعلا هیچ خبری از بیمه ی 
کارگران ســاختمانی نیست. مصوبه ای 
که 5 مهرماه برای اجرا ابلاغ شد، هنوز 
اجرا نشده، و سامانه ای که 21 آبان ماه 
برای ثبت نامِ بیمه ی کارگران ساختمانی 
راه اندازی شــد، هنوز تأثیــری در روند 
ثبت نامِ بیمه ی کارگران نگذاشته است. 
اوضــاع به روالِ ســابق اســت و وضعِ 
کارگران ســاختمانی بعــد از تصویبِ 
اصلاحیه ی مــاده 5 تغییــری نکرده 
است. این در حالی است که عسگریان، 
معاونت رفاه وزارت کار، پیشتر در جریانِ 
راه اندازیِ سامانه ی ثبت نام بیمه کارگران 
ســاختمانی گفته بــود: »اکنون همه 
کارگران ساختمانیِ متقاضی می توانند 
در سامانه ثبت نام کنند و با طی مراحل 
فرآیند شناســایی و تأیید شعب تأمین 

اجتماعــی از مزایای پوشــش بیمه ای 
بهره مند شوند.« 

خبررســانی وزارت کار در مــوردِ این 
سامانه به گونه ای بود که گویی مشکلاتِ 
کارگران ساختمانی با راه اندازی آن رفع 
خواهد شد. اما ظاهرا راه اندازیِ سامانه، 
آورده  ای برای کارگران نداشــته است. 
آنطور که فعــالن کارگری می گویند، 
بعد از انتشارِ این خبر، کارگرانِ بسیاری 
به خیــال ثبت نام و دریافت ســهمیه 
بــه دفاتــر انجمن ها و شــعب تأمین 
اجتماعی مراجعه کرده اند و دست خالی 

برگشته اند.
دستاوردِ وزارت کار: یک سامانه ی 

ناکارآمد! 
کانون  رئیــس  هاشــمی،  ســیدرضا 
انجمن های صنفی کارگران ساختمانی 
خوزســتان، در این رابطــه می گوید: 
ســامانه ای که وزارت کار از آن صحبت 
می کند، جدید نیست و عمر تشکیلِ آن 
تقریبا به 8 سال می رسد. این سامانه در 
زمان تأسیس، متشکل از دو بخش بود؛ 
بخشِ مربوط به ثبت نام کارگران و بخشِ 
دیگــر هم به کاربــرانِ اجرایی - یعنی 
انجمن های صنفی، شعب سازمانِ تأمین 
اجتماعی و ادارات کار - ربط داشت؛ که 
این بخشِ دوم، وظیفه ی بازرسی، تائید 
صلاحیتِ بیمه کارگر، و در صورتِ عدم 
تائید، رســیدگی به اعتراضات کارگران 

ساختمانی را برعهده داشت. 
هاشــمی می گوید: در سال ۹۹، یعنی 
همان سالی که سازمان تأمین اجتماعی، 

منابعِ خــود را برای بیمــه ی کارگران 
ساختمانی محدود دانست و سهمیه ی 
بیمه ی کارگران را قطع کرد، سامانه ی 
ثبت نام نیز دچار اختلال شد. به طوریکه 
نه تنها راه اعتراض در سامانه بسته شد، 
که کارگــران در ثبت نام اولیه نیز دچار 
مشکل شدند. در واقع به نظر می رسید 
دلیلِ اختلال در ســامانه، عدم تمایل 
سازمان به تخصیص سهمیه جدید برای 

بیمه ی کارگران ساختمانی بود. 
با ایــن اوصــاف، وقتــی وزارتِ کار از 
راه اندازیِ ســامانه ی ثبت نــامِ بیمه ی 
کارگران ســاختمانی خبر می دهد، در 
واقع باید منظورش رفعِ کاملِ مشکلاتِ 
این سامانه برای ثبت نام، بازرسی و امکانِ 
اعتراضِ کارگران ساختمانی باشد؛ اما آیا 
اکنون ســامانه چنین عملکردی دارد؟ 
خیر. به گفته ی عضو کانون انجمن های 
صنفی کارگران ســاختمانی، سامانه ی 
تازه راه اندازی شده، مشکلاتِ بسیاری 
دارد؛ فعلا در حدِ یک سامانه ی ثبت نام 

است و کارکردِ اجراییِ دیگری ندارد. 
هاشمی می گوید: ســامانه برای شعب 

سازمان تأمین اجتماعی فعال نیست و 
همچنین اطلاعاتِ آن بروزرسانی نشده 
است. یعنی اطلاعاتِ بیمه شدگانِ قبلی 
برای شــعب قابل رویت نیست و حتی 
نمی توان با آن ها قراردادِ جدید بست و 
از طرفــی، اطلاعاتِ افرادی هم که تازه 
ثبت نام می کنند، برای ســازمان قابل 
رویت نیست. عملا سامانه، کاری از پیش 
نمی برد. ضمن اینکه باید توجه کنیم که 
هنوز ســهمیه ای برای بیمــه کارگران 
ساختمانی تخصیص داده نشده است؛ 
پس فراخواندنِ کارگران به ثبت نام در 
این سامانه، دادنِ امیدِ واهی به کارگران 
است؛ همین الن هم کارگرانِ بسیاری 
به انجمن ها مراجعه می کنند و می گویند 
وزیر کار گفته بروید برای بیمه ثبت نام 

کنید...
همانطور که هاشمی می گوید، مشکل 
بیمه کارگران ساختمانی پیش از آنکه 
به این سامانه ربط داشته باشد، به همان 
مسئله ی همیشگیِ کمبودِ منابع سازمان 
تأمین اجتماعی ربط دارد. مشکلی که 
قرار بود با اصلاحِ ماده 5 بیمه کارگران 
ســاختمانی حل شــود، اما به اذعانِ 
نمایندگان کارگری و برخی کارشناسان 
تأمین اجتماعــی، با قانونی که مجلس 
مصوب کرد، این مسئله همچنان حل 
نشده باقی مانده است. شاید برای همین 
است که سامانه ی ثبت نام هنوز هم دچار 

اختلال است.
رئیس کانون انجمن های صنفی کارگران 
ساختمانی خوزســتان می گوید: ما از 

وزارتِ کار مشکلاتِ سامانه را پیگیری 
کردیــم و آن ها به ما گفتند ســازمان 
تأمین اجتماعی برای لینک شــدن به 
ســامانه همکاری نمی کند و اطلاعاتِ 

لزم برای بروزرسانی را نمی دهد. 
اما چرا تأمین اجتماعی بعد از گذشت 
بیش از ســه ماه از تصویبِ قانون بیمه 
کارگران ســاختمانی، بــرای راه اندازی 
و اصلاحِ نواقصِ ســامانه بــا وزارت کار 
همــکاری نمی کنــد؟ احتمــال چون 
سازمان به روالِ سابق، مشکلِ نداشتنِ 
منابع کافی را دلیل می آورد. شاید قانون 
بیمه کارگرانِ ساختمانیِ مصوب مجلس 
را تضمین کننده ی منابعِ خود نمی داند. 
و شاید آنطور که پیشتر فعالن کارگری 
گفتــه بودند، دســتاوردی که مجلس 
بارها و بارهــا از آن صحبت کرده و آن 
را نقطــه ی مثبتــی در کارنامه ی خود 
دانسته، نتوانسته و نتواند مشکلِ بیمه 
کارگران ساختمانی را به طور کامل حل 

کند. 
دستاوردِ مجلس: یک مصوبه ی ناکارآمد

طرح اصلاحیه مــاده 5 بیمه کارگران 

ساختمانی اواخر سال ۹۹ وارد مجلس 
شــد و اواســط ســال 14۰2 بعــد از 
تصویب  به  چندســاله  کشمکش های 
رسید. دستاورد مجلس در طول این دو 
ســال و اندی برای کارگران ساختمانی 
چه بــود؟ آنطور که فعــالن کارگری 
به این سوال پاســخ داده اند، دستاورد 
مجلس در تأمینِ منابعِ لزم برای بیمه 
کارگران ساختمانی، چیزی نزدیک به 

هیچ بوده است. 
مســئله این اســت کــه طرحی که 
مجلس در نهایت به تصویب رســانده، 
با طــرحِ اولیه ی مورد توافقِ نمایندگان 
کارگری، کمیســیون اجتماعی و مرکزِ 
پژوهش های مجلس، تفاوتی اساســی 
داشته اســت. در قانون ســال 14۰2 
همان معیار قبلیِ پروانه ســاختمانی، 
البته با درصدی بیشتر، به عنوان سهم 
حق بیمه ی کارفرمایان تعیین شــده 
است. این درحالیست که کمی قبلتر از 
آن، یعنی اواخرِ سالِ 14۰1 نمایندگانِ 
مجلس طرحی را تصویب کرده بودند که 
در آن طرح، بخشی از حداقل دستمزد 
به عنوان سهم حق بیمه کارفرما تعیین 
شده بود. و اتفاقا این قانون با همه ی کم 
و کاستی هایش، بیشــتر موردِ پذیرشِ 
فعالن کارگری و تأمین اجتماعی بود، 
چراکه امکانِ بیشتری برای حلِ مشکلِ 

کمبودِ منابع سازمان فراهم می کرد. 
قانون سال 14۰1 البته از همان ابتدا با 
هجمه ی بسیاری مواجه شد. مهم ترین 
مســئله اش این بود کــه در آن قانون، 

تفاوتی بین ساخت وساز در گران ترین 
محل و ارزان ترین محل وجود نداشت؛ 
کارفرمایان کوچک و کارفرمایان بزرگ، 
انبوه سازان و شخصی سازان، همه باید با 
یک معیار و یک درصدِ مشــخص حق 
بیمــه پرداخت می کردند. مســئله ای 
که به گفتــه ی فعالن کارگــری، در 
اولیه ی مورد توافقِ کمیســیون  طرحِ 
اجتماعی و نماینــدگان کارگری به آن 
توجه شــده بود، اما در نسخه ای که در 
اسفند 14۰1 به تصویب رسید، حذف 
شد. اما چرا؟ چرا طرحی که بیش از دو 
سال در مجلس مورد بررسی قرار گرفته 
بود، به این مسائل نپرداخت و به شکل 

عادلنه تری به تصویب نرسید؟ 
رضا هاشــمی در پاســخ به این سوال 
می گویــد: برای آنکه بــه راحتی به آن 
خدشه وارد کنند و آن را کنار بگذارند. 
بــرای آنکه صدای اعتــراضِ همه، چه 
کارفرمــای خرد و چه انبوه ســاز، چه 
آنکه در بالشــهر خانه می ســازد یا در 
پایین شهر ساخت و ساز می کند، یکجا 
دربیاید. برای آنکه بــه راحتی بگویند 

ساخت و ساز کم شده و این قانون باید 
تغییر کند، که همین اتفاق هم افتاد. این 
قانون با همتِ کارفرمایانِ ساخت و ساز 
و پشتیبانیِ نمایندگانِ طرفدارشان بعد 

از مدتِ کوتاهی کنار گذاشته شد. 
رئیس کانون انجمن های صنفی کارگران 
ساختمانی خوزســتان می گوید: قانون 
ســال 14۰1 بعد از ابلاغ لزم الجرا بود 
اما خیلی از کارفرماها سهم حق بیمه ی 
خود را در همان دو ماه لزم الجرا بودن 
قانون پرداخت نکردند. شــنیده بودیم 
که برخــی فرماندارها بــه کارفرمایان 
ساختمانی اطمینان داده بودند که قانون 
را به نفعشان در مجلس تغییر خواهند 
داد و فعلا نیازی به پرداختِ سهم حق 
بیمــه ندارند، که خب همین اتفاق هم 

افتاد. 
قانونــی که کارگران بیش از دو ســال 
برای تصویبش زحمت کشــیده بودند، 
در عرض کمتر از دو ماه به درخواســتِ 
ثروتمندترین کارفرمایانِ کشور لغو شد 
و قانونِ دیگری جایش نشست که خیلی 
نمی توان به آن خوشــبین بود. فعالن 
کارگری معتقدند قانون جدید نمی تواند 
پایــداریِ منابعِ ســازمان بــرای بیمه 
کارگرانی ساختمانی را حفظ کند. آن ها 
می گویند قانونی که نمایندگان مجلس 
تصویب کرده اند، یکبار امتحانِ خود را 
پس داده و نتوانســته کاراییِ مناسبی 
داشته باشد، که اگر موفق عمل می کرد، 
امروز بسیاری از کارگرانِ ساختمانی از 

بدیهی ترین حق خود محروم نبودند. 

خبر

صاد
اقت



5
پنج شنبه 14 دی 1402/  سال هفتم /  شماره 1672

Vol.3.No.1672 / January 4.2024

www.sobhe-emrooz.ir

sobhe.emrooz.news@gmail.comهنر
گ و 

رهن
ف

به بهانه ممیزی های اعمال شده و اعتراض سازندگان؛

کابوس سازندگان فیلم و سریال  تمامی ندارد
»ممیــزی« یا همــان »سانســور«، 
فیلم  ســازندگان  کابوس  سال هاست 
و سریال هاســت و اتفاقــات چند روز 
اخیر نشان داده که تلویزیون و شبکه 
نمایش خانگی هم فرق چندانی با هم 
ندارند؛ تنظیم گر یا ناظرِ هر مدیوم، به 
نسبت خطوط قرمزی که تعیین کرده، 
ملاحظاتی را بر محتوایی که منتشــر 
می کند، اعمال خواهــد کرد و در این 
مســیر گاه نظرات شخصی هم دخیل 

می شود.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و 
به نقــل از خبرآنلاین؛ در بازه ای زمان 
این جملات را زیاد می شــنیدیم »این 
ســریال را من نســاخته ام!«، »فلان 
سریال توقیف شد«، به دلیل سانسور، 
»پخش این ســریال به تعویق افتاد«، 
»آزادی بیان نداریم«، »ممیزی ها باعث 

کاهش کیفیت آثار است.«
جملاتی که گاهی تبدیل به یک روش 
تبلیغاتی برای پلتفرم ها و بهانه ای برای 
کارگردانان می شد تا کم و کاستی های 
اثرشان را توجیه کنند. ساترا )سازمان 
تنظیــم مقررات رســانه های صوت و 
تصویر فراگیر( می خواهد نظارت داشته 
باشد و پس دست به سانسور و ممیزی  
روی آثار شبکه نمایش خانگی می زند، 
ولی همیــن کار، دســتمایه  تبلیغات 
بیشــتر اثر می شــود و از این طریق، 
ســازندگان اثر و پلتفرم هــا می توانند 
مخاطب را کنجکاو و جذب خود کنند؛ 
از طرفی هم این ماجرا در صداوســیما 
وجود دارد و چهارچوب های ممیزی در 
تلویزیون به مراتب سخت تر و و جدی تر 

از شبکه نمایش خانگی است.
گاهی اوقات ســازندگان آثار، توانایی 
تولید محصول با کیفیت را ندارند، پس 
حاشیه سازی یکی از بهترین راه هاست 
تا مخاطــب را پــای برنامه های خود 
بنشانند و اســتفاده از برخی کلمات، 
راهکار این موضوع اســت. در واقع این 
روزها، کلمه »سانسور شد«، اسم رمزی 
اســت برای این که سازندگان بهانه ای 
برای کیفیت پایین آثارشــان داشــته 
باشــند. گاهی اوقات امــا این چنین 
نیست سانســورهای ممتد و طولنی  
یک اثر سبب می شــود از کیفیت آن 
محتوا کاسته شود و زمین بازی عوض 
شــود، یعنی مخاطب نه تنها آثر را در 
محتوای  کلا  نمی بیند،بلکه  چهاچوب 

تولید شده را کنار می گذارد.
بیش از یک دهه است که برای شبکه 
نمایش خانگی، سریال تولید می شود 
اما میزان آن چندان چشمگیر نبود تا 
این که با شیوع کرونا، تعطیلی سینماها 
و کاهش کیفیت سریال های تلویزیون، 
تولیدات در پلتفرم ها افزایش پیدا کرد. 
برنامه هایی که ســاخته شــدن  شان 
از همه لحاظ کمک کننده اســت اما 
ناتوانی ساترا در مدیریت پلتفرم ها باعث 
شده تا نتیج مثبت و منفی ای را برای 

سینما به همراه داشته باشد.
یکی از وظایف اصلی ساترا، نظارت بر 
محتوای آثار است، اما تا کنون با نحوه 
مدیریتی که داشــته، نه تنها بهبودی 
در کیفیــت تولیدات شــبکه نمایش 
خانگی نداشته، بلکه باعث افت کیفیت 
سریال ها و برنامه های تولیدی پلتفرم ها 

شده است.

یک بحثی به نام سانســور وجود دارد 
که در دســتگاه های دولتــی با عنوان 
نظارت مطرح می شود. این موضوع به 
یک زمین مبارزه تبدیل شــده است. 
از یک سو مســئولن با اعمال نظرات 
سلیقه ای، قدرت خود را به رخ هنرمند 
می کشند و از سوی دیگر اثر فیلمساز 
این گونه نابود می شــود و ناچار است 
مانند کمال تبریزی در صفحه شخصی 
فضای مجازی خود از وجود نواقصی در 
فصل دوم ســریال »سرزمین مادری« 
عذرخواهی کند و در توضیح این ماجرا 
بنویسد: »متاسفانه پس از اتمام نمایش 
فصــل اول، نمایش فصل دوم با عجله 
و بدون اطلاع من از سوی تلویزیون و 
تهیه کننده با نواقصی شــروع شد که 
ماه ها قبل به آن ها اشاره کرده بودم، اما 
اقدامی در رفع نواقص نشده بود و حال 
قصد دارند در فرصت کوتاه باقیمانده و 
در حد امکان انجام دهند! قسمت های 
اول و دوم سریال از تلوبیون پخش شد 
که منهای نواقص، یکــی از ایرادهای 
مهم آن اســتفاده از قطعات موسیقی 
آقــای علیقلی در کنــار قطعات آقای 
پژمان و بدون ذکر نامی از آقای علیقلی 
اســت. مضاف بر اینکه اساسا استفاده 
ترکیبــی از قطعــات مختلــف، از دو 
آهنگساز متفاوت برای یک اثر نمایشی، 

کار کاملا اشتباهی است! چون تقریبا 
ارتباط من بــا تلویزیون و تهیه کننده 
برای پخش ســریال قطع شده است، 
از ایــن به بعد ســعی خواهم کرد که 
به نواقص موجود در قسمت ها و البته 
حذفیات در پخش اشاره داشته باشم. 
از همه مخاطبان سریال و مردم عزیز 
»سرزمین مادری« بابت این بی مبالتی 

پوزش می طلبم.«
البته تنها این مورد به تازگی رخ نداده 
است بلکه روز گذشته سازندگان سریال 
دیگری در شــبکه نمایش خانگی، به 
انتشار صحنه ای از آن اقدام کردند که 
حذف شــده بود. »گناه فرشته« حامد 

عنقا حال که به قسمت دوم رسیده و 
استقبال مخاطب را انتظار می کشد، با 
یادآوری تیزری که پیشتر منتشر شده 
بود، به بیننده اش از سانســور ثانیه ای 
خبر می دهد؛ اتفاقی که تا اینجا چندان 
به ضرر پلتفرم پخش کننده و همچنین 
سازندگان تمام نشــده است. در کنار 
اتفاقات اخیــری که در این گزارش به 
آن اشاره شد، باید یادآور شد که پیشتر 
هم تیغ تیز سانسور در عین مشکلاتی 
که برای ســازندگان در پی داشته، راه 
نجاتی هم برای فرار از انتقادها فراهم 

کرده است.
با توجه به اینن اتفاقی که رخ داده است 
نگاهی به پیشینه سانسورها انداختیم و 
درگام اول هم به سریال کمال تبریزی 
اشــاره می کنیم اینکه چنین سریالی 
با تقریبا ده ســال تعویــق به نمایش 
درآمــد ماحصل یک نظام ممیزی بود 
که به نوبه خودش یک آســیب جدی 
بــه این ســریال زد و در گام بعدی به 
چند سریال الف ویژه که دست خوش 
ممیزی شدند اشاره کردیم که در ادامه 

می خوانید.
»در چشم باد«، قدر چیزی که داریم را 

نمی دانیم
حدود 13 سال پیش و در اوج شهرت 
و محبوبیت ســریالی به نام »در چشم 

باد« با بازی پارسا پیروزفر و کارگردانی 
کارگردان  جوزانی،  جعفری  مســعود 
ســریال خبر از اعمال سانســور روی 
بخش های بسیاری از سریال خبر داد 
و گفت: » در ابتدا محمد جعفری جلوه 
و ســپس علی برازش مسئول این کار 
بودند و هیچگونه سانسوری در هنگام 
نگارش فیلمنامه از ســوی آنها بر من 
تحمیل نشد، ضمن اینکه با آگاهی که 
از تاریخ داشتند کتاب های زیادی را در 
اختیار من و پژوهشــگران گذاشتند، 
بعضی از آنها جالــب بود و بعضی هم 
مغرضانه نوشته شده بود. سکانس هایی 
از فیلم حذف شد البته صدا و سیما در 

آینده از این کار پشــیمان خواهد شد. 
یکی از عارضه های فرهنگی ما این است 
که قدر چیزهایی را که داریم نمی دانیم 
و بعــد از اینکه آن را از دســت دادیم 

شروع به قدرشناسی می کنیم.«
۳00 دقیقه سانسور

ســیدضیاالدین دری کارگردان »کلاه 
پهلوی« هم همان ســال ها و در زمان 
پخــش این برنامه به معضل ممیزی و 
سفارشی سازی اشاره کرد و گفت فیلم 
تاریخی نمی تواند سفارشی باشد و باید 
خودش بجوشد و اصلا فیلم سفارشی 
در این حوزه مخاطب خود را پیدا نمی 

کند.
او با بیان اینکه »سریال کیف انگلیسی 
تنها سه ثانیه ممیزی شد و هر چه که 
روی کاغذ توافق کرده بودیم ســاخته 
شد.« او با اشاره به کلیپی که در هفت 
پخش شد و موفقیت »کیف انگلیسی« 
را بسیار بالتر از »کلاه پهلوی« عنوان 
کرد این را یک ادعای رسانه ای دانست 
و گفــت بــه خاطر شــرایط و حضور 
ماهواره ها تکرار موفقیت این ســریال 
را شــدنی نمی داند. دری ادامه داد: »از 
طرف دیگر »کلاه پهلوی« 3۰۰ دقیقه 

سانسور شد!«
او در واقع به درست یا غلط عامل اصلی 
عقب ماندن این سریال را 3۰۰ دقیقه 

معادل 5 ساعت سانسور دانست.
حتی علی حاتمی هم از ممیزی در امان 

نبود
نکته جالب تر ماجرا این اســت که این 
سانسورها سابقه بســیار بلندی دارد و 
همین ماجرا ســبب وارد شدن آسیب 
جدی به آثار شــده است شاید برایتان 
جالب باشــد که بدانید ایــن بلا دامن 
»هزار دستان« علی حاتمی را نیز گرفته 
است، احمد بخشی، دستیار کارگردان 
این ســریال مدت ها پیش به بایگانی 
نصف سریال »هزار دستان« اشاره کرد 
و گفــت: »برآورد ما حدود ســه و نیم 
میلیون تومان بود اما تلویزیون این پول 
را به ما نداد. هزار دستان به طریقه 35 
میلی متری فیلمبرداری شد. ما در حدود 
28 قسمت فیلمبرداری کرده و تحویل 
تلویزیون دادیم اما فقط 15 قســمت 
آن بــه روی آنتن رفت. دلیل اصلی این 
حذف ها حجــاب بازیگران زن بود. کل 
مخارج مجموعه با توجه به 13 قسمتی 
که هرگز از تلویزیون پخش نشد چیزی 

در حدود ۹۰ میلیون تومان شد.«

گاهی اوقات سازندگان آثار، توانایی تولید محصول با کیفیت را 
ندارند، پس حاشیه سازی یکی از بهترین راه هاست تا مخاطب را 

پای برنامه های خود بنشانند و استفاده از برخی کلمات، راهکار این 
موضوع است. در واقع این روزها، کلمه »سانسور شد«، اسم رمزی 
است برای این که سازندگان بهانه ای برای کیفیت پایین آثارشان 

داشته باشند

,,

احیاگر جبهه مقاومت
مدیر  نادمــی؛  غلامرضا 
مســئول ماهنامه »پیک 
خورشید« : حضرت آیت الله 
خامنه اي در آستانه چهارمین 
شــهید  شــهادت  ســالگرد 
ســلیماني، با تاکید بر اینکه 
مقاومت نزدیک به ســه ماهه 

اخیر غزه به علت وجود جبهه مقاومت اســت، گفتند: مهمترین نقش 
شهید ســلیماني، احیاي جبهه مقاومت در منطقه است.) 1۰ / 1۰ / 

) 14۰2
سردار شهید حاج قاسم سلیمانی اسطوره ملی ایران بزرگ و هم رزمانش 
به جوان ایرانی آموختند که با تکیه بر میراث فرهنگی و تمدنی خویش 
قادر به ساختن و حفظ استقلال و عزت و عظمت ایران است، آن شهید 
پرچم غیرت ایرانی را در دنیا به اهتزاز درآورد و نشان داد باگذشت سال ها 
از دفاع مقدس هنوز رزمندگان در پــای آرمان های خود برای دفاع از 
میهن و مظلومان ایستاده اند و غرور ملی ایرانیان از طریق مبارزات این 

اسطوره ملی تقویت شد.
آن شــهید نامدار تمام عمر بابرکت خود را صرف جلوگیری از هرگونه 
تهدید و ناامنی و به ویژه آزادگی و زیست راحت مردم کرده است. سردار 
قاسم سلیمانی با مقاومت و ایستادگی مقابل تروریسم به ویژه داعشیان، 
دســتاوردی عظیم از آرامش و امنیت را برای مردم ایران و کشورهای 

منطقه به ارمغان آورده است.
نسل جدید جوان ایرانی درروند مبارزه با افراطی گرایی دینی در سوریه 
و عراق به فرماندهی شــهید سپهبد سلیمانی، میراث تجربی و علمی 
ســرداران دوره دفاع مقدس را برای دفــاع از منافع ملی ایران در دوره 

پسادفاع مقدس در مقابل آمریکا فراگرفت.
ابرمرد شــهیدان جهان اسلام با شکست دشمن در سوریه و عراق - با 
توجــه به برتری فنّاورانه و اقتصادی آن ها به نســل جوان آموخت که 
باتدبیر، تخصص بومی و ایمان به قدرت لیزال الهی می توان بر ارتش 

فرعون زمان پیروز شد.
سردار سلیمانی ستاره ای شد برای نشــان دادن راه ایثار و شهادت به 
رهروان خود در عصر نوینی که دشــمنان با تمــام ابزارهای جدید و 

پیشرفته به دنبال آسیب رساندن به ایران و غصب این کشور هستند.
 سردار شهید حاج قاسم درروند مبارزات انقلابی علیه سلطه آمریکا در 
منطقه خودباوری را به نسل جوان انتقال داد و راهبردها و تاکتیک های 

جنگی را در مقابل بزرگ ترین ارتش کلاسیک تاریخ جهان بومی کرد.
چنانچه جنگ سردار ملی ایران و هم رزمان دلورش در سوریه و عراق با 
نیروهای آمریکا و شکست آن ها نمی بود، خاک مقدس ایران سال ها قبل 
موردحمله دشمنان واقع شده بود. این نکته مهم که راه تأمین امنیت ملی 

ایران در ورای مرزهای کشور است را اثبات کرد.
پس از حکومت ساســانیان، برای نخستین بار پرچم ایران در سواحل 
مدیترانه باعزت به اهتزاز درآمد و دمشــق و بغداد، پایتخت دو خلافت 
اموی و عباسی را وامدار کمک های خویش کرد. مبارزات سردار شهید 
سپهبد ســلیمانی و هم رزمانش پایتخت دو خلافت عربی را از اسارت 

داعش رهایی بخشید.
هم زمانی شهادت سرداران قهرمان ایرانی و عراقی موجب عمیق تر شدن 

وحدت نیروهای انقلابی ایران و عراق شد. 
شــهادت خونین این اســطوره های قرن موجبات همبستگی بیشتر 
مجاهدان لبنان، سوریه، پاکستان و افغانستان با مجاهدان ایران و عراق 
و هم پوشانی ســایر مبارزات یکدیگر علیه سیاست های سلطه جویانه 
هیولی قرن را فراهــم آورد. در این برهه از تاریخ، ملت ایران نیازمند 
یک قهرمان ملی بود و سردار شهید سپهبد سلیمانی با مبارزات خویش، 
برای ملت بزرگ ایران فارغ از گرایش های مذهبی و سیاســی قهرمانی 
اسطوره ای شــد، یکی از ثمرات و برکات شهادت حاج قاسم سلیمانی 
وحدت حداکثری ملت ایران بود چراکه حاج قاسم سلیمانی فرزند رشید 
و مجاهدِ ایثارگری بود که رهاورد جهاد شبانه روزی اش عزت و امنیت 
برای ایران و همه ملت بود. شهادت این اسوه مقاومت موجب همدلی و 

برجسته تر شدن وحدت بین مردم شد.
نام و آوازه آن بزرگ مرد در دل تاریخ و در میان اسطوره های بزرگ دینی 
نقش بست و فراموش ناشدنی است. شهید سلیمانی راه غیرت و مردانگی 
امام حسین )ع( را ادامه داد و پرچم مردم مسلمان ایران توسط آن شهید 
برای بار دیگر در تمام دنیا به اهتزاز درآمد و همگان فهمیدند این کشور 

به یمن برکت و شفاعت ائمه اطهار )ع( همچنان اسطوره ساز است. 
بدیهی اســت نقش رســانه ها در معرفی راه و روش شهید سلیمانی 
انکارناپذیر است و البته رسانه ها بعد از شهادت سردار به خوبی نقش آفرینی 
کردند اما کار درست این است که پرداختن به این شهید پرافتخار را فقط 
محدود به روز 13 دی ندانند بلکه باید بررســی و بیان مکتب رشادت و 
ایثار و تمام ابعاد شخصیتی و اسطوره هایی مانند شهید سلیمانی ها در 

تمام طول سال باشد.
در چهارمین سالگرد شهادت آن اسطوره رشادت نه تنها مردم ایران بلکه 
مسلمانان جهان عزادار هستند و یاد و خاطره آن شهید را گرامی می دارند

کافه خبر

هنر
گ و 

رهن
ف

فیلم کوتاه ایرانی در جشنواره »منار« بلغارستان
 فیلم کوتاه »سامپو« به شانزدهمین جشنواره 
فیلم خاورمیانــه و شــمال آفریقا صوفیه 
موسوم به »منار« بلغارســتان راه یافت. به 
گزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل از  
ایسنا، سامپو« به کارگردانی مرضیه ریاحی، 
تهیه کنندگی حسین کاکاوند و نویسندگی 

مرجان ریاحــی به نمایندگــی از ایران در 
جشــنواره رقابت می کند. جشنواره »منار« 
از ســال 2۰۰۹ در شــهر صوفیه پایتخت 
بلغارستان آغاز به کار کرد و هرساله بهترین 
آثار سینمایی، مستند و کوتاه را از کشورهای 
خاورمیانه، آســیای میانه و شمال آفریقا به 

نمایش می گذارد. این جشــنواره به عنوان 
یکی از بزرگترین رویدادهای فرهنگی منطقه 
بالکان شناخته می شود. شانزدهمین جشنواره 
فیلم خاورمیانه و شمال آفریقا صوفیه »منار« 
از 12 تا 28 ژانویه )22 دی ماه تا 8 بهمن( در 

بلغارستان برگزار می شود.
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یک نمایشگاه مطلوب گردشگری داخلی 
باید چه ویژگی هایی داشته باشد؟

معاون سرمایه گذاری اداره کل 
گردشگری  فرهنگی،  میراث 
خراســان  صنایع دســتی  و 
برگــزاری  رضــوی گفــت: 
چنین نمایشــگاه هایی دارای 
ویژگی هایی است که نمایش 
و معرفــی کال و خدمــات، 

مذاکــرات تجــاری B۲C و B۲B  و عقد قراردادهــای تجاری باید 
مهمترین بخش نمایشگاه را به خود اختصاص دهد.

احمد دیناری در گفت وگو با ایسنا با توجه به در پیش بودن هفدهمین 
نمایشگاه بین المللی گردشگری و صنایع وابسته تهران که قرار است 
از  23 تا 2۶ بهمن ماه ســال جاری در محل نمایشــگاه بین المللی 
تهران برگزار شود، اظهار کرد: از نظر من چنین نمایشگاهی باید دارای 
خصلت ها و ویژگی هایی باشد. برگزاری چنین رویدادهایی باید مبتنی بر 

نمایشگاه و نه محل فروش برخی کالها و خدمات خرد باشد.
وی افزود: نمایش و معرفی کال و خدمــات، مذاکرات تجاری B۲C و 
B۲B و عقد قراردادهای تجاری باید مهمترین بخش نمایشــگاه را به 
خود اختصاص دهد. معرفی ظرفیت های کمتر شناخته شده استان ها 
در غرفه هر اســتان باید اولویت غرفه ســازی و تولید محتوای آن باشد. 
هرآنچه که معرفی و تحریک تقاضای سفر در ابعاد گردشگری ورودی و 
ایرانگردی محسوب می شوند، بایستی در غرفه های استانی نیز به نمایش 
گذاشته شود. معاون سرمایه گذاری اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی خراســان رضوی تصریح کرد: نمایشگاه های تخصصی 
بستری آزاد برای بخش خصوصی و فعالن گردشگری و هتلداری ایران 
جهت بازاریابی و برندینگ است. بنابراین هرگونه ایجاد محدودیت و الزام 
آن ها به مشارکت و حضور در غرفه های استانی که مأموریت اصلی شان 
معرفی ظرفیت های گردشگری است، نمایشگاه را از ماموریت و اهداف 
اصلی خود دور خواهد کرد. وی عنوان کرد: مخاطب شناسی و فراخوان 
مخاطبان خاص قبل از آغاز نمایشگاه جهت مراجعه و بازدید از سالن های 
گردشگری موضوعی مانند گروه های دانش آموزی، دانشجویی، توان یابان، 
ســالمندان و... به منظور افزایش کیفیت نمایشــگاه نیز ضروری است. 
دیناری خاطرنشان کرد: طراحی، برنامه ریزی و اجرای کارگاه های آموزشی 
محدود کاربردی، تخصصی و به روز در مکان های اســتاندارد و با حضور 
مدرسان شاخص و اطلاع رسانی هدفمند و صحیح این رویدادها هفته ها 
قبل از آغاز نمایشــگاه و نه در دقیقه ۹۰، مسلما بر غنای نمایشگاه نیز 
اضافه خواهد کرد. همچنین حضور سرمایه گذاران و بهره برداران تاسیسات 
گردشــگری محیط های روستایی و عشایری نیز باید مورد حمایت قرار 
گیرد. وی بیان کرد: در این نمایشــگاه ها می توان شــاهد هم افزایی و 
مشارکت کلیه دستگاه های اجرایی ذیربط در حوزه توسعه گردشگری 
داخلی مانند وزارت راه و شهرسازی که شامل حمل و نقل هوایی، ریلی، 
جاده ای، مشاوران ذی صلاح و...، حفاظت محیط  زیست، منابع طبیعی، 

جهادکشاورزی، آب منطقه ای، شهرداری ها و دهیاری ها بود.

فرماندار مشهد:

ساخت ۷8 کلاس درس در بخش مرکزی مشهد با مشارکت خیران
فرماندار مشــهد گفت: خیران مدرسه 
ساز از ابتدای ســال جاری تاکنون در 
ســاخت 78 کلاس درس در قالــب 
11 مدرســه در بخش مرکزی مشهد 
و به خصــوص حوزه آموزش و پرورش 

تبادکان مشارکت داشته اند. 
 به گزارش ایرنا، محسن داوری در آئین 
افتتاح مدرسه چهار کلاسه خیرساز در 
روستای کنه بیست مشهد افزود: خیران 
مدرسه ساز بیشتر بین 5۰ تا 7۰ درصد 
و یا به طور کامل هزینه احداث مدارس 

یاد شده را تقبل کرده اند. 
 وی گفــت: همچنین در بــازه زمانی 
یاد شــده، 11۰ کلاس درس در قالب 
14 مدرســه با کمک خیران در بخش 
مرکزی در حال ساخت بوده یا به زودی 

آماده بهره برداری است. 
 فرماندار مشهد همچنین گفت: تکریم 
و حق شناســی از مــردم راه مقابله با 
دسیسه دشمنان در ناامید کردن جامعه 

و ایجاد نارضایی میان مردم است. 
 داوری ادامه داد: دشمن با هدف ایجاد 
نارضایتی میــان مردم به دنبال، ناامید 
کردن آحــاد جامعه را در پیش گرفته 
تا در نهایت اینگونــه القا کند انقلاب 
اسلامی در اداره جامعه ناکارآمد است. 

 وی گفت: توطئه دشــمنان در ایجاد 
نارضایتی میان مردم به حدی است که 
حتی وقتی خدمتی نیز برای برخی از 
آحاد جامعه ارائه می شود آنها از همان 
خدمات نیز ناراضی می شوند و زحمات 
هموطنان خود را نیز نادیده می گیرند. 
 فرماندار مشهد گفت: امروز که خدمتی 
برای مردم به بهره برداری می رسد از 

حضور مردم خبری نیســت، متولیان 
امر گاهی ناخواسته در میدان دشمن 
بازی می کنیم، باید تدبیری اندیشیده 
شود تا خدمات ارائه شده به مردم بازگو 

شود. 
رییــس منطقــه آمــوزش و پرورش 
تبــادکان مشــهد نیز با بیــان اینکه 
میانگین تعداد دانش آموزان در کلاس 
های این منطقه آموزشــی بیش از 4۰ 
نفر است، گفت: مدرسه چهار کلاسه ای 
که امروز برای توسعه دبیرستان دخترانه 
»غلامرضا ایلخانی« ســاخته و به بهره 
برداری رسید حاصل مشارکت، خانواده 

خیر »ایلخانی« بوده است. 
 محمدحســین عبداللهی افــزود: در 

راستای توســعه فضای آموزش در این 
ناحیه آموزشی که بخشی از روستاهای 
بخــش مرکــزی مشــهد را در بر می 
گیرد، در کنار همین مدرسه پی سازی 
نوبت  دخترانه  دبیرستان  )فنداسیون( 
دوم روستای کنه بیست نیز اجرا شده 

است. 
 وی گفت: ساخت دبیرستان متوسطه 
دوم روستا نیز قرار است با مشارکت یک 
خانواده خیر دیگر انجام شود تا فضای 

آموزشی این روستا ارتقا یابد. 
 عبداللهی ادامه داد: مدرســه ساخته 
شــده با زیربنــای 24۰ متــر مربع با 
مشارکت 7۰ درصدی خانواده ایلخانی 
با اعتبار 27 میلیارد ریال در سه کلاس 

ویک دفتر وسرویس بهداشتی به فضای 
آموزشی منطقه تبادکان افزوده شد. 

 بــه گــزارش ایرنــا، و مطابــق اعلام 
فرمانداری مشهد سرانه فضای آموزشی 
برای هــر دانش آموز در کشــور 5.5 
مترمربــع، در خراســان رضــوی 4.5 
مترمربع و در حاشــیه شــهر مشهد و 
روســتاهای اطراف این کلانشهر 1.2 

مترمربع است. 
 براساس این گزارش و با توجه به کمبود 
2 هزار کلاس درس در این شهرستان 
طرح ویژه ساخت مدرسه توسط خیران 
مورد حمایت قرار گرفته و هر سه شنبه 
یک مدرسه در این شهرستان به بهره 

برداری می رسد.

اهدای نشان مشهدالرضا)ع( به اشخاص شایسته و افتخارآفرین مشهدی
مراســم اهداء نشان مشــهد الرضا)ع(، 
عصــر دوشــنبه، با حضور ســید امیر 
حســین قاضی زاده هاشــمی، معاون 
رئیــس جمهور و رئیس بنیاد شــهید 
در سالن همایش های شهدای سلامت 
مشــهد برگزار شــد. در این مراســم 

نشان مشهد الرضا)ع( به آیت الله سید 
حســن مرتضوی منتخب بخش علمی 
و فناوری، غلامحســین صفایی و مریم 
کارگر منتخب بخش ایثار، شــهادت و 
مقاومــت، حبیب الله عدالتیان منتخب 
بخش بهداشت درمان و محیط زیست، 

آسایشــگاه معلولیــن فیاض بخش در 
کارگروه اجتماعی، هادی رضایی صفایی 
در کارگروه ورزش و ســلامت اهدا شد؛ 
همچنین علی اکبر حسینعلی زاده حائز 
دریافت مدال سیمین مشهدالرضا )ع( 

شد.

ان
راس

خ

خـــبر

رئیس اداره بازرگانی خارجی اداره کل صنعت، معدن و تجارت خراسان رضوی عنوان کرد
رشد 26 درصدی حجم تجارت خارجی خراسان رضوی طی سال جاری

رئیس اداره بازرگانــی خارجی اداره 
کل صنعت، معدن و تجارت خراسان 
رضوی گفت: طی 8 ماه ســال جاری 
حجم تجارت خارجی اســتان بیش 
از یک میلیــارد و 45۰ میلیون دلر 
بوده که نســبت به مدت مشابه سال 
گذشــته بیــش از 2۶ درصد رشــد 

داشته است.
محمدعلی امیرفخریــان در گفت وگو 
با ایســنا در خصوص حجــم تجارت 
خارجی خراسان رضوی در سال جاری 
اظهار کرد: صادرات خراسان رضوی در 
8 ماه سال جاری یک میلیون و 8۰8 
هزار تن کال به ارزش یک میلیارد و 44 
میلیون دلر بوده که نســبت به مدت 
مشابه ســال گذشته حدود 2۹ درصد 
در وزن و 2۶ درصــد در ارزش رشــد 

داشته است.
تراز تجاری استان مثبت و معادل ۶۰1 

میلیون دلر است
وی با اشاره به اینکه تراز تجاری استان 
طی 8 ماه سال جاری مثبت و معادل 
۶۰1 میلیون دلر بــوده، عنوان کرد: 
طی همین مدت واردات استان، 14۶ 
هزار تن کال بــه ارزش 443 میلیون 
دلر بــوده که از نظــر وزن 22 درصد 
کاهش و از نظر ارزش 4.7 درصد رشد 

داشته است.
رئیــس اداره بازرگانــی خارجی اداره 
کل صنعت، معدن و تجارت خراســان 
رضوی با بیان اینکه بیش از 8۰ درصد 

صادرات استان از گمرک مشهد بوده، 
تصریح کــرد: از لحاظ گــروه کالیی 
تقریبا 5۰ درصد کالهــای صادراتی 
در نگهداری صنعت و صنایع تبدیلی، 
کشاورزی، صنایع معدنی و کمتر از 5 
درصد نیز محصولت پتروشیمی است.

امیر فخریان به شــرح عمــده اقلام 
صادراتی اســتان پرداخــت و عنوان 
کرد: عمده کالهای صادراتی اســتان 
زعفران، پســته، تخم مــرغ، کامپاند 
غیرمخملی،  کفپــوش  اتیلــن،  پلی 
روغن های ســبک، فرآورده های نفتی 
به جز بنزین، سیب زمینی های تازه، 
میله هــای آهنی، شــمش از آهن و 
فولد، پلی اســتیرن، ســیب، سیمان 
ســفید، کیســه های پلی اتیلن، رب 

گوجه فرنگــی، رنگ و رزین، پریفرم، 
دوغ، شــیر و خامه، صابون، کاشی و 

سرامیک بوده است.
وی با بیان اینکه سهم صادرات استان 
از صــادرات کشــور حــدود 4 درصد 
اســت، عنوان کــرد: بــدون در نظر 
گرفتن پتروشــیمی، این حجم بیش 
از 7 درصد می شــود، بــه دلیل اینکه 
بیشترین صادرات کشور به محصولت 
پتروشــیمی برمی گردد در حالیکه که 
این محصــولت در اســتان ما جایی 

ندارد.
رئیــس اداره بازرگانــی خارجی اداره 
کل صنعت، معدن و تجارت خراســان 
رضوی درخصوص کشــورهای مقصد 
صادراتی استان اظهار کرد: از خراسان 

رضوی به افغانستان حدود 83 میلیون 
دلر با رشــد 32 درصدی نســبت به 
مدت مشابه سال گذشته، ترکمنستان 
با 118 میلیون دلر با رشد حدود 2۶ 
درصدی، تاجیکستان با 1۰۰ میلیون 
دلر با رشــد 42 درصد، ازبکستان 77 
میلیون دلر با رشــد 42 درصد، عراق 
بیــش از ۶5 میلیون دلر با رشــد 5 
درصدی، پاکستان 53 میلیون دلر با 
رشــد 42 درصدی، چین بیش از 38 
میلیــون دلر با رشــد ۹4 درصدی، 
قرقیزستان بیش از 37 میلیون دلر با 
رشــد 31 درصدی صادر شده که این 
کشورها جزو  8 کشــور اول صادراتی 

هستند.
وی افزود: همچنین در رتبه های بعدی 
به امارات متحده عربی 3۶ میلیون دلر، 
اسپانیا با 24 میلیون دلر، قزاقستان با 
23 میلیون، روسیه با 18 میلیون دلر، 
هند بیش از 4 و نیم میلیون دلر صادر 
شده و هلند، ارمنستان، ترکیه و عمان 
در رتبه های بعدی صادرات کشور قرار 

گرفته اند.
امیرفخریان خاطرنشــان کــرد: برای 
توســعه تجارت با کشــورهای هدف 
صادراتــی 2۰ مورد اعــزام و پذیرش 
بــلاروس،  کشــورهای  بــا  هیــأت 
ترکمنستان، قرقیزستان، تاجیکستان، 
چین، پاکســتان، افغانســتان، عراق، 
روســیه، کره جنوبی، ایتالیا و امارات 

داشته ایم.

️*هم زمان با سالروز ثبت ملی مصلای تاریخی مشهد
️* صحبــت درباره تاریخ بنا و رونــق فعالیت های عمرانی در عصر 
صفوی، وقایع پایین خیابان و کلی گزارش جذاب دیگر خواهد بود.

️* پنجشــنبه، 14 دی ماه، ســاعت 1۰ صبح، بین مصلای 4 و ۶، 
بنای تاریخی مصلی
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پرآبی وان ترکیه در مقابل خشک شدن ارومیه؛

چه کسی دریاچه ارومیه را خشک کرد؟
استاد پژوهشگاه زلزله شناسی و رئیس 
شاخه زمین شناسی فرهنگستان علوم 
می گوید: »ناپدید شــدن ابرهای باران 
زا در شمال باختری ایران و تداوم آنها 
در نواحی همسایه ترکیه را می توان به 
ترکیبی از توپوگرافی، گردش جوی و 
ســامانه  های اقلیمی موضعی نسبت 
داد. ایــن عوامل به تفــاوت در توزیع 
بارندگــی در منطقه کمک می کنند و 
در نتیجه ســطوح مختلف بارش بین 
 شمال غرب ایران و نواحی ترکیه ایجاد 

می شود.«
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از خبرآنلاین؛ می گویند ابر دزدی شده، 
اگر هم ابرها را ندزدیده  باشند، پس لبد 
نمی گذارند که ابرها بیاید سمت ایران، و 
این ها شــده دلیل کوه های بدون برف 
و زمستان خشــک و بی بارش در ایران 
که از مرزهای ترکیه شــروع شده و به 
همه جا هم سرایت کرده است. اما اگر 
از متخصصان و کارشناسان این حوزه 
سوال کنید، با دلیل علمی این حرف ها 

را رد می کنند.
بهانه این بحث ها هم عکســی بود که 
دو کوه در خط مــرزی ایران  و ترکیه 
را نشــان می داد؛ یکی برفی و دیگری 

خشک!
پژوهشــگاه  اســتاد  زارع،  مهــدی 
زلزله شناســی و رئیس شــاخه زمین 
شناســی فرهنگســتان علوم از جمله 
کســانی است که این شــایعات اخیر 
ابردزدی در شــبکه ها اجتماعی را رد 
می کند. او در پاســخ به این سوال که 
علت اصلی ناپدید شدن ابرهای باران زا 
در شمال باختری ایران و تداوم آنها در 
نواحی همجوار ترکیه چیست، می گوید: 
»رشــته کوه های زاگرس که در جنوب 
غربی ایــران و جنوب شــرقی ترکیه 
در کناره ها اثری از ســایه باران ایجاد 
می کنند. این مانــع توپوگرافی باعث 
می شود ابرهای باران زا قبل از رسیدن 
به سمت شــمال غربی ایران پراکنده 
شــوند و این منطقه با بارش کمتری 

باقی بماند.«
او به وجود سامانه های اقلیمی محلی، 
مانند سامانه های پیشانی که می تواند 
بر توزیع بارندگی در منطقه اثر بگذارد، 
اشــاره و اظهار می کند: » هنگامی که 
یک ســامانه پیشانی پربارش به شمال 
باختری ایران نزدیک می شود، ممکن 
اســت با شــرایط نامســاعدی مانند 
هوای خشــک یا باد عمــودی مواجه 
شــود که می تواند ســامانه پیشانی را 
ضعیف کرده و باعث شود ابرها قبل از 
رسیدن به ایران از بین بروند. در مقابل، 
مناطق همســایه ترکیه برای توسعه و 
نگهداری ابرهای باران زا مساعدترند و 
 در نتیجه بارش در آن مناطق بیشــتر

 است.«
زارع ادامه می دهد: »ناپدید شدن ابرهای 
باران زا در شمال باختری ایران و تداوم 
آنها در نواحی همسایه ترکیه را می توان 
به ترکیبی از توپوگرافی، گردش جوی 
و ســامانه  های اقلیمی موضعی نسبت 
داد. ایــن عوامل به تفــاوت در توزیع 
بارندگــی در منطقه کمک می کنند و 
در نتیجه ســطوح مختلف بارش بین 
شمال غرب ایران و نواحی ترکیه ایجاد 

می شود.«

چرا دریاچه ارومیه آب ندارد اما وان 
آب دارد؟

از جمله مقایسه هایی که این روزها در 
شــبکه های اجتماعی انجام می شود و 
تاکید زیادی هم بر آن می شود، مقایسه 
دریاچه ارومیه و دریاچه وان در ترکیه 
اســت، که یکی بی آب دشه و دیگری 

همچنان پر آب است.
دکتر زارع در مقایســه این دو دریاچه 
می گوید: »در نتیجه مقایســه عوامل 
مرتبط با ســطح آب در این دریاچه ها 
کــه شــرایط جغرافیایــی و اقلیمی 
مشابهی دارند اما سیاست های مدیریتی 
متفاوتی بــر محیط انهــا حاکم بوده 
می تواند راه مناســبی برای شناسایی 
علل کاهش آب دریاچه ارومیه باشــد. 
مقایســه این متغیرها ممکن است به 
توضیح تفاوت های مشــاهده  شده در 
رفتــار دریاچه های ذکر شــده در ده 
دهه ابتدایی سده بیست و یکم کمک 
کند. پارامترهای هیدرومتری و اقلیمی، 
و همچنین شــاخص تفــاوت طبیعی 

شده گیاهی و شــاخص تفاوت عادی 
جریان آب، دما و تبخیر و تعرق در دو 
دریاچه اساساً روندهای یکسانی را نشان 
می دهد، اما این توضیح قانع کننده ای 
برای تغییرات سطح آب دریاچه ارومیه 
نیســت. نتایج بررسی ها نشان داده که 
پروژه های سدســازی و انحــراف آب، 
گسترش کشــاورزی آبی و ژرفای کم 
دریاچه ارومیه در بیشــتر بخش ها از 
عوامل اصلی کوچک شــدن و خشکی 
دریاچه ارومیه نســبت به دریاچه وان 

بوده است.«
او همچنین به اثر باد عمودی ناشی از 
نمک و متان بر روی دریاچه ارومیه در 
شمال باختری ایران نیز اشاره می کند 
و ادامــه می دهــد:» برخــی محققان 

براین باورند کــه ترکیب نمک و متان 
در محیط دریاچه خشک شده شرایط 
جوی منحصر به فردی را ایجاد می کند 
که به شــکل گیری بادهــای عمودی 
کمک می کند. وجود نمک در دریاچه 
ارومیه منجر به تشکیل بادهای عمودی 
می شــود. تبخیر آب از سطح دریاچه 
با نهشــته شــدن نمک غلیظ و سایر 
مــواد معدنی، هوای بــالی دریاچه را 
در مقایسه با هوای اطراف متراکم تر و 
سنگین تر می کند. این اختلاف چگالی 
باعث ایجاد یک ناحیه منجر به تشکیل 
این  می شــود.  جریان هــای صعودی 
جریان های صعودی می توانند الگوهای 

باد عمودی را ایجاد کنند.«
متان در دریاچه ارومیه

مساله ای دیگری هم در میان است که 
از سوی استاد پژوهشگاه زلزله شناسی 
مطرح می شــود. دریاچه ارومیه حاوی 
گاز متان هم هســت که ممکن است 
به اثرهای باد عمودی کمک کند. متان 
گازی اســت که اثر گلخانه ای قوی در 

جو ایجاد می کند و تخمین زده می شود 
که حدود 25 درصد در گرم شدن دما 
منجر به تغییرات اقلیمی نقش داشته 
باشــد. اما عملکرد آن بسیار متفاوت 
از دی اکســید کربــن )گاز گلخانه ای 
شناخته شــده تر( است. متان یک گاز 
گلخانه ای قوی است که می تواند گرما 
را در جو به دام بیندازد. با رسیدن انرژی 
خورشید به سطح دریاچه، گرم و دمای 
هوای بالی آن افزایش یافته است. متان 
بــا به دام انداختن مقــداری از گرمای 
تابش شده از ســطح دریاچه، این اثر 
گرم شدن را بیشتر کرده است. اختلاف 
دما بین سطح دریاچه و ارتفاعات بالتر 
می تواند جریان های همرفتی را ایجاد 
کند که منجر به الگوهای باد عمودی 

می شود.

به گفته زارع اثرات ترکیبی نمک و متان 
-چنانچه میزان آن زیاد تشخیص داده 
شود-در دریاچه ارومیه محیطی مساعد 
برای شکل گیری بادهای عمودی ایجاد 
می کند. جریان های صعودی ناشی از 
اختلاف چگالی ناشی از غلظت نمک، 
همراه با جریان های همرفتی ناشــی از 
تغییرات دما احتمالی ناشــی از متان، 
منجر به حرکت عمودی توده های هوا 
می شود.این بادهای عمودی می توانند 
پیامدهــای مختلفی بــرای الگوهای 
اقلیمی محلی داشته باشند و بر تشکیل 
ابر، الگوهای بارش و حتی بر پراکندگی 

آلینده ها در جو اثر بگذارند.
چه کسی دریاچه ارومیه را خشک کرد؟

در پاسخ به شــایعه های مطرح شده، 
این موضوع هم قابل تامل است، فرض 
بگیریــم ابرها دزدیده می شــود، پس 
دریاچه ارومیه را چه کسی خشک کرد؟

رئیس شاخه زمین شناسی فرهنگستان 
علوم در جواب می گوید: » علت اصلی 
تبدیل ارومیه به بستر دریاچه خشک 
شــده دخالت انسان بوده است، عوامل 
اقلیمی هم اما به میزان کمتری نقش 
داشــته اند، در حالی که عوامل انسانی 
نقش تعیین کننده ای داشته اند. در میان 
مداخلات انسانی، ساخت بزرگراه شهید 
کلانتری از وسط دریاچه نیز در خشکی 
دریاچه اثر داشــته است ولی ساخت 
سدهای متعدد روی رودخانه هایی که 
به این دریاچه می ریزند به شدت به این 

فاجعه کمک کرد.«
او ادامه می دهد: » کاهش آب زیرزمینی 
نیز عامل مهمی برای خشــک شدن 
دریاچه است. تجزیه و تحلیل روزهای 
غبارآلود درحوضــه ارومیه، تنوع گرد 
و غبار بین ســالی و فصلــی را در کل 
غرب ایران نشان می دهد. این موضوع 
نشــان می دهد که گرد و غبار حوضه 
ارومیه عمدتــاً تحت اثر فعالیت گرد و 
غبار منطقه ای اســت، و تاکنون بستر 
خشک شده دریاچه به میزان کمتری 
در افزایش بار گرد و غبار نقش داشته 
است. جریان باد غالب غالباً جنوب غربی 
اســت که گرد و غبار شور ارومیه را به 
سمت شمال می برد و شــهر تبریز را 

تحت تأثیر قرار می دهد.«

عملیات حج عمره تا اطلاع ثانوی لغو شد
عملیات پروازی حج عمره به دلیل عدم 
صدور مجوز از ســوی عربستان تا اطلاع 
ثانوی لغو شد. به گزارش روزنامه »صبح 
امــروز« و به نقل از باشــگاه خبرنگاران 
جوان، عملیات حج عمــره قرار بود بعد 
از گذشت ۹ ســال بامداد امروز با اولین 

پرواز از فرودگاه امام )ره( از ساعت 5.45 
انجام شود که به دلیل آنکه مجوز پرواز از 
سوی عربستان صادر نشد تا اطلاع ثانوی 
این پروازها لغو شده است. حسام قربانعلی 
سخنگوی شــرکت هواپیمایی ایران ایر 
در عــدم دلیل عدم برقــراری پروازهای 

حج، گفــت: به دلیل عدم دریافت مجوز 
نهایی لزم برای ورود هواپیمای جمهوری 
اسلامی ایران به فرودگاه جده، با مشکل 
مواجه شدیم. مجوز فرود هواپیمای زائران 
باید از طرف عربســتان صادر شود و این 

مشکل از سمت کشور ما نیست.

پلمب یک انبار 10 میلیاردی کالای 
قاچاق

امنیــت  پلیــس  رییــس 
اقتصادی تهران از کشف 1۰ 
قاچاق  کالی  ریال  میلیارد 
در محــدوده جنوب تهران 

خبر داد.
به گــزارش روزنامه »صبح 
امــروز« و به نقــل از ایلنا، 
ســرهنگ کارآگاه مهــدی 

افشــاری گفت: در پی دریافت اخبــار مردمی مبنی بر نگهداری 
کالی قاچــاق در یک انبار کال در محدوده » شــورآباد« تهران، 
بررسی موضوع در دســتور کار مأموران پلیس امنیت اقتصادی 

تهران قرار گرفت.
وی با اشاره به شناسایی هویت مالک انبار کال افزود: مأموران پس 
از هماهنگی قضائی، به انبار مذکور اعزام و در بازرسی از آنجا ۶87 
هزار و 4۰۰ قلم انواع استکان، بشقاب، بانکه ادویجات، لیوان، پارچ 

خارجی فاقد بارنامه و مجوز های قانونی کشف کردند.
رئیس پلیس امنیت اقتصادی تهران با اشــاره به دستگیری یک 
متهم در این رابطه یادآور شد: کارشناسان ارزش اقلام مکشوفه را 

1۰ میلیارد ریال برآورد کرده اند.
این مقام انتظامی با بیان اینکه با دستور مقام قضائی انبار کال پلمب 
شد، خاطرنشان کرد: هموطنان هرگونه فعالیت افراد سودجو در 
زمینه خرید، فروش و نگهداری کالی قاچاق را از طریق شــماره 

تلفن 11۰ به پلیس اعلام کنند.

روزانه 2 هزار سقط جنین در کشور 
انجام می شود

نماینده مجلس شورای اسلامی از وقوع روزانه دو هزار سقط جنین 
در کشور خبر داد.

به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از مهر امیرحســین 
بانکی پور نماینده مجلس در همایش ملی مبارزه با سقط جنین 
گفت: روزانه دو هزار سقط در کشور اتفاق می افتد که ۹3 درصد 

این جنین ها حلال زاده هستند.
وی افزود: این عدد برای ســقط در دهه هشتاد بسیار کمتر بوده 
و پژوهشگران عامل اصلی این تعداد بالی سقط را قبح زدایی از 

مقوله سقط جنین می دانند.
این نماینده مجلس ادامه داد: اینکه سقط تا یک سنی برای جنین 
در کشور از نظر شرعی مجاز شد باعث شد افراد سقط های بیشتری 

انجام بدهند.
وی تاکید کرد: ما منکر مشکلات اقتصادی نیستیم اما کسی برای 
مشکلات اقتصادی فرزند یک ساله خود را نمی کشد، جنین هم 

همینطور است، صاحب حیات است.
بانکی پور در خصوص ماده 5۶ قانون جوانی جمعیت گفت: مفاد 
ماده 5۶ در قوه قضائیه تنظیم شده، در هر مرحله از رهبری استفتا 
شده است و چندین بار با شورای نگهبان رفت و آمد داشتیم و همه 

جنبه ها بررسی شده است.
نماینده مجلس ادامه داد: ادبیات ماده به سمت جلوگیری از قبح 
زدایی برای جنین است و اگر جنینی به صورت غیر قانونی سقط 

شود پروانه پزشک و داروخانه باطل می شود.
وی بیان داشــت: در این قانون مقرر شــده است که جواز سقط 
جنین را باید قاضی بدهد نه پزشــک، به این دلیل که ســلامت 
 مربوط به علم پزشکی است اما حق حیات مربوط به علم حقوق

 است.
وی افزود: در خصوص تعریف حرج، در قانون جوانی جمعیت ابهام 
وجود داشت اما اکنون قاضی باید بررسی کند که با توجه به نظر 

پزشک مبنی بر حرج، آیا این حرج قابل جبران است یا خیر.

خبر

مهدی زارع:  »رشته کوه های زاگرس که در جنوب غربی ایران و 
جنوب شرقی ترکیه در کناره ها اثری از سایه باران ایجاد می کنند. 
این مانع توپوگرافی باعث می شود ابرهای باران زا قبل از رسیدن 
به سمت شمال غربی ایران پراکنده شوند و این منطقه با بارش 

کمتری باقی بماند

,,
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ســوتیتر: دو انفجار مهیب در گلزار شهدای 
کرمان تعدادی زیادی شــهید و مجروح برجا 
گذاشــت. نماینده کرمان درباره علت انفجار 
گفت: طبق گزارشــات ارائه شده بمبی را از 
مســیر زیرگذر منفجر کردند که تعدادی از 

عزیزان شهید و تعدادی مجروح شدند
روزگذشــته در جریان مراســم بزرگداشت 
سردار قاسم ســلیمانی در کرمان دو صدای 
مهیب شنیده شد. صداهای انفجار در مسیر 
منتهی به گلزار شــهدای کرمــان به گوش 
رسید. مسئولین گلزار در ابتدا بیان کردند که 
صدا مربوط به انفجار چند کپسول گاز بوده و 
اتفاق خاصی برای کسی رخ نداده است. آن ها 
همچنین اعلام کردند که جمعیت حاضر در 
آرامش هســتند و مسئولین مربوطه در حال 
نظارت بر حادثه هســتند. کمی بعد شهردار 
کرمان خبر داد که دو انفجار در محدوده گلزار 
شــهدای کرمان به فاصله 1۰ دقیقه رخ داده 
است و هنوز معلوم نیست این انفجارها بر اثر 

ترکیدن کپسول گاز یا انتحاری بوده است.
دقایقی بعد اخبار دیگری مخابره شد. معاون 
امنیتی استاندار کرمان در گفتگویی تایید کرد 
که دو بمب گذاری تروریســتی رخ داده است. 
خبرگزاری تسنیم گزارش دارد که در ورودی 
گلزار شــهدای کرمان، دو کیف بمب گذاری 
شده وجود داشــته است که عامل یا عاملین 
این حادثه ظاهرا با ریموت بمب ها را منفجر 

کرده اند.
تعداد شهدا و مجروحان

مدیر روابــط اورژانس کشــور اعلام کرد که 
در حادثۀ تروریســتی کرمان تا کنون تعداد 
1۰3 شهید و 211 مصدوم شناسایی شدند. 
یک منبع آگاه در گفتگو با خبرنگار انتظامی 
خبرگزاری فارس از شــهادت 4 مامور پلیس 
در حادثه تروریستی گلزار شهدای کرمان خبر 
داد. برخی افراد حاضر در صحنه خبر داده اند 
که تعداد شــهدا و مجروحــان احتمالً بالتر 

خواهد رفت.
رئیس سازمان پزشــکی قانونی گفته است: 
پیکر 13 نفر از شــهدای حادثــه کرمان به 

پزشکی قانونی منتقل شد
علت حادثه

احمد وحیدی، وزیر کشــور در مورد حادثه 
گفت: ســاعت 15 ظهــر اولیــن انفجار رخ 
می دهد و هنگامی کــه باقی زائران به کمک 
مصدومان می آید انفجار دوم در ساعت 15:2۰ 
رخ می دهد و تعدادی دیگر از افراد در حادثه 

دوم دچار حادثه می شوند.
اســتاندار کرمان، با بیان اینکه این انفجار ها 
نزدیک ورودی های گلزار شهدا بود، عنوان کرد: 

انفجار ها خارج از محدوده گیت های بازرسی 
رخ داد و حــدود 2 کیلومتر تا مرقد شــهید 
سلیمانی فاصله داشت. محمدمهدی فداکار، 
گفت: ساعت 15 عصر امروز اولین انفجار و با 
فاصله حدود 15 دقیقه دومین انفجار در مکان 
دیگری اتفاق افتاد. شک نیست که حادثه، به 
طور قطع تروریستی است، هر 2، انفجار های 

بزرگی بوده، اما انتحاری بودن آن مشــخص 
نیست، امیدواریم که با بازبینی فیلم ها زوایای 

دیگر حادثه مشخص شود.
نماینده کرمان درباره علت انفجار گفت: طبق 
گزارشات ارائه شــده به ما، بمبی را از مسیر 
زیرگذر منفجــر کردند که تعدادی از عزیزان 

شهید و تعدادی مجروح شدند.

نماینده رفسنجان گفت عملیات تروریستی 
صورت گرفته با اســتفاده از کمربند انفجاری 
رخ داده اســت. جلالــی همچنین گفت که 
اینگونه اتفاقــات بی ارتباط با جنایات صورت 

گرفته در غزه نیست.
نماینده جیرفت هم گفــت: چهار انفجار در 
مســیر منتهی به گلزار شــهدای کرمان رخ 

داده است. انفجار های صورت گرفته به واسطه 
بمب گذاری که یک حمله تروریستی بوده در 
مکان های مختلفــی از جمله زیر پل زیرگذر 
منتهی به گلزار شــهدا و در مسیر موکب ها 

کارگذاری و منفجر شده اند.
به نظر می آید جنس کار اسرائیلی  است

حجت السلام مجتبی ذوالنوری نائب رئیس 
مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه شهادت 
مردم کرمان در مراسم سید الشهدای مدافع 
حرم شهید قاسم سلیمانی را به ملت ایران و 
امام زمان تســلیت می گویم، اظهار داشت: با 
توجه به جنس کار که اقدام تروریســتی غیر 
انتحاری بوده است، به نظر می آید جنس کار 
اسرائیلی و از اقدامات رژیم صهیونیستی است.

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی ادامه 
داد: رژیم صهیونیستی شدیدا از شهید سلیمانی 
آســیب دیده و مقاومت مردم غــزه و بیداری 
اسلامی را نتیجه اقدامات حاج قاسم سلیمانی 
می داند.این رژیم یکپارچگی ملت های مسلمان 
و حتی هم ســویی ملت های غیر مسلمان در 
محکــوم کردن این رژیم و هــم دردی با مردم 
فلسطین را نتیجه نقش شهید سلیمانی می داند .

وی ادامه داد: دلیل اول برای خلق چنین حادثه 
شیطانی این است که رژیم صهیونیستی شهید 
قاسم سلیمانی را برای خودش خطرناک تر از 
سردار سلیمانی زنده می داند و قطعا کسانی 
که در مراســم شهید ســلیمانی شرکت می 
کنند کف اعتقادشــان نفرت و انزجار از رژیم 
صهیونیستی است لذا همه این افراد دشمن 
رژیم صهیونیســتی بودند و اسرائیل خود را 

مجاز به کشتار این افراد می داند.
نکات قابل توجه در حادثه کرمان

بســته انفجاری احتمال از نوع ssf بوده و با 
هدایت موج مواد منفجره از یک سمت ترکش 
های منظم  حدود یک ســانتی متری رو به 

سمت جمعیت پرتاب کرده است .
احتمال زیاد مواد اســتفاده شــده در انفجار 
صنعتی میباشد و نه دســت ساز ترکش ها 

یکسان و منظم بوده اند 
به دلیل ارتفاع بمب از سطح زمین متاسفانه 
سر و سینه شــهدا مورد اصابت قرار گرفته و 
اکثر شهدا در همان لحظات اول شهید شدند .

این نوع انفجار و ساخت بمب در هیچ کدام از 
عملیات های داعش سابقه نداشته است. 

نکته دوم اینکه در همان لحظات اول انفجار 
اکانت های فارســی زیبا اســرائیل شروع به 

پایکوبی و خوشحالی کردن
چنین به نظر می رسد این عملیات به احتمال 
بســیار زیاد از طریق عناصر آمــوزش دیده 

موساد در کشور انجام شده  است .

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک صالح آباد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع مــاده 3 قانــون و ماده 13 آئیــن نامه قانــون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد ســند رســمی . برابر رای شماره 
14۰2۶۰3۰۶237۰۰۰177 هیــات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک صالح آباد تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم کبری صادقی سنچولی 
فرزند حیدر به شــماره شناسنامه ۶2 صادره از مینودشت  در 15 سیر مشاع از 
48۰ سیر ششدانگ یک  قطعه زمین مزروعی به مساحت 24855/2۶ متر مربع 
پلاک دو فرعی از  7۹  اصلی بخش 15 مشهد اراضی خطایی خریداری از مالک 
رســمی خانم بی بی آغا صارم کلالی محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت 

اول: 14۰2/1۰/14. تاریخ انتشار نوبت دوم: 14۰2/1۰/3۰ م.الف11۹
 غلامرضا آقازاده - رئیس ثبت اسناد و املاک  صالح آباد

/511 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک تربت حیدریه

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
14۰2۶۰3۰۶۰۰۶۰1۰248 هیــات اول موضــوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک تربت حیدریه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
آقای هادی آزاد فرزند محمد حســین بشماره شناسنامه 3۰۰ صادره از 
تربت حیدریه در یک باب ســاختمان به مســاحت 11۹/7۰ متر مربع 
قسمتی از پلاک 2375 مجزا شده از 441 فرعی از اراضی دیزقند پلاک 
231  اصلی دهســتان اربعه واقع در خراســان رضوی بخش یک حوزه 
ثبت ملک تربت حیدریه خریداری مع الواســطه از مالک رســمی رضا 
ملوکی محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله 15 روز آگهی میشــود در صورتی که اشخاص نسیم اشخاص 
نسبت به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند 
از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض 
دادخواســت خود را بــه مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند 

مالکیت صادر خواهد شدم.الف 5۰8 
تاریخ انتشار نوبت اول : 14۰2/۰۹/28 

تاریخ انتشار نوبت دوم 14۰2/1۰/14
سید امین موسوی-رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

511/2آگهی موضوع ماده ۳ ماده 1۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی واراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 14۰23۰۶۰۶۰11۰۰۶782-هیات قانون مذکورمستقر در ثبت 
ســبزوار تصرفات مالکانه و بلا معارض امین دولت آبادی در ششــدانگ یکباب 
ســاختمان   به مســاحت 25/۰5 متر مربع قســمتی از پلاک 22۹۰2 فرعی 
مجزا شــده از  27۰7 فرعی از یک اصلی واقع در بخش12سبزوار خریداری از 
مالکیت رســمی علیرضا خرم محرزگردیده اســت . لذا مراتب به منظور اطلاع 
عموم دردونوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت  اعتراض دارند می توانند از تاریخ انتشار نوبت اول  آگهی 
به مدت دوماه اعتراض خود راه به این اداره تسلیم وضمن اقامه دعوی از طریق 
مراجع قضائی در مهلت یکماهه گواهی تقدیم دادخواست ارائه نمایند.در صورت 
انقضــای مهلت مذکوروعدم وصول اعتراض ســند مالکیت طبق مقررات صادر 

خواهد شد . م الف 4۰2/545 
تاریخ انتشار نوبت اول 14۰2/۰۹/28 
تاریخ انتشار نوبت دوم 14۰2/1۰/14 

رئیس ثبت اسناد واملاک سبزوار-علی آب باریکی 

درگاه پرداخت امن

جزئیات حادثه تروریستی روز گذشته؛

ایران در سوگ کرمان نشست


